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MED DOPUSTOM SO DEULI
Prizadevnost delavcev KET 

v času kolektivnega dopusta je 
bila velika, saj v začetku proiz
vodnje po kolektivnem dopustu 
skoraj ni bilo zastoja, prav tako 
se je z njihovim delom znatno 
povečala zanesljivost sredstev za 
delo, ki so se med obratovanjem 
iztrošila in so bila potrebna teme
ljitih pregledov za zahtevno za
nesljivo in varno delo. Prav priza
devnost in samoodpovedovanje 
počitku je to omogočilo, saj je bil

poprečen delovni dan 12 ur, delali 
pa so tudi v prostih sobotah in 
tudi večino nedelj. V tem času 
smo izpolnili okoli 78 različnih 
naročil, skupno z zunanjimi izva
jalci smo izvršili preko 120 naro
čil. Pri tem smo poleg rednih ur 
opravili 1658 nadur.

Da naštejemo nekaj večjih del, 
ki smo jih opravili med kolektiv
nim dopustom in so pomembna 
za celotno delovno organizacijo.

KAKOVOST PROIZVODNJE 
V I. POLLETJU 1977

Kako smo delali v 1. polletju 
v pogledu kakovosti, ki posta
ja vse važnejši pokazatelj v po
slovanju, lahko prikažemo na 
več načinov. Še najbolje pona
zarja ekonomski učinek kako
vosti odstotek vrednostnega 
pokazatelja doseženega nor
mativa kakovosti oz. ravni ka
kovosti. Odstotek doseženega 
normativa kakovosti pove, ko
liko od 100 proizvedenih izdel
kov ustreza kakovostnim za
htevam oz. predpisom, na 
osnovi katerega ugotavlja kon
trolor ustreznost določenega 
izdelka. Glede na to, da je pri 
procesu proizvodnje prisotno 
tudi veliko negativnih vzro
kov, ki vplivajo na kakovost 
izdelka, se zaradi napak raz
vrsti (klasificira) tudi do 20 % 
proizvedenih izdelkov v nižje 
kakovostne razrede. S tem se 
izdelku tudi zmanjša prodajna 
cena, kar predstavlja nepo
sredno zmanjšanje dohodka.

Kakovost
surovin
Vhodna kontrola kakovosti 

je pregledala 30.000 ton suro
vin, ki jih vgrajujemo nepo
sredno v izdelke. Od prispelih 
pošiljk surovin je bilo zaradi 
neustrezne kakovosti 11 po
šiljk vrnjenih dobaviteljem (v 
skupni vrednosti 1,6 milijona 
dinarjev), kar predstavlja 
0,3 % celotne nabavne vredno
sti surovin, medtem ko je bilo 
posredovanih samo opozoril
nih reklamacij za 48 pošiljk 
surovin, ki niso v celoti ustre
zala predvidenim kakovostnim 
zahtevam. Kljub temu pa so 
bile dalj časa v proizvodnji 
določene težave, ki so jih pov
zročale tudi surovine. Regene- 
rat je pogosto vseboval grobe 
delce, kar je zahtevalo dodat
ne stroške in delo, predvsem 
pri gurmiranju korda, kar pa 
je bilo v aprilu tudi že urejeno. 
Saje, ki so sicer v granulirani 
obliki, kar zmanjšuje prašnost, 
so bile večkrat zdrobljene.

Zaradi tega so se pogosto 
zamašile dovodne cevi, kar je 
zahtevalo dodatno nehvaležno 
delo. Zaradi neprimernega 
skladiščenja olja v sodovih je 
voda večkrat ovirala normalno 

(Nadaljevanje na S. strani)

=Za njihov prazniki

SMO OBISKALI 
GRANIČARJE

15. avgusta so stražaji naših 
meja slovesno praznovali svoj 
praznik »dan graničarjev«. Na 
raznih slovesnostih, športnih tek
movanjih in srečanjih so se grani
čarjem pridružili mnogi delovni 
ljudje in občani, da bi počastili 
njihvo praznik.

Tudi predstavniki družbenopo
litičnih organizacij iz naše de
lovne organizacije so obiskali vo
jake v karavli na Jezerskem vrhu, 
nad katero ima Sava pokrovitelj
stvo.

Po izredno tovariškem in prija
teljskem sprejemu smo si ogledali 
lepo urejene prostore karavle ter 
sodobno orožje, s katerim so gra
ničarji oboroženi. Med kosilom, 
in tudi pozneje smo se pogovar
jali o odgovornem delu prvih 
stražarjev naše meje, o njihovem 
prostem času. Seveda pa ni manj-

Tradicionalno prijateljstvo med graničarji in Savčani temelji na obo
jestranskih prizadevanjih.

Gradnja mehanične delavnice poteka pospešeno. Delavci si prizadeva
jo, da bi bil objekt do zime pod streho.

* — Pregled in popravilo reduk
torjev pri mikserju v stari valjar
ni TI in stari valjarni TAP.

— Remont rebrastega dvo- 
valjčnika v TTI.

— Zamenjava programa izde
lave in montaža novih hladilnih 
valjev pri KOG v TTI.

— Dokončanje hladilnega 
stolpa za hladilno vodo.

— Montaža dveh vulkanizacij- 
skih preš v TAP za poltovorna 
vozila.

— Predelava pogona na nana- 
šalnih glavah v Umetnjem usnju 
itd.

Pri remontih oziroma pri prese
litvah pa je sodelovalo tudi več 
zunanjih izvajalcev, ki so bili 
v pomoč vzdrževalcem KET. 
Med drugimi večjimi deli je Hi- 
dromontaža Maribor preselila 
oddelek velopnevmatikarne TTI 
in pri tem izdelala omrežje za 
prenos energije in s tem prispe
vala k boljšim delovnim pogojem 
delavcev pri vulkanizaciji velo- 
plaščev.

S tem je dobila proizvodnja kli
nastih jermenov prostor za razši
ritev. Za boljše počutje delavcev 
(svetlejši prostori) pa je poskrbe
lo tudi 20 pleskarjev iz KOGP 
Kranj. Ti delavci so neumorno 
pleskali delovna sredstva in pro
store.

Da smo med delom izgubili čim 
manj časa, se moramo zahvaliti 
dežurnemu osebju delavske re
stavracije, ki je v zelo težkih po
gojih pripravljalo opoldansko 
kosilo.

Tudi v bodoče smo pripravljeni 
na tako velike delovne akcije, saj 
se zavedamo, da bomo z dobrim 
vzdrževanjem prispevali k zniža
nju proizvodnih stroškov in s tem 
izboljšali ekonomičnost proizvod
nje.

Da pa bi znižali stroške vzdrže
vanja in še izboljšali kvaliteto 
uslug, se obračamo na posamezne 
tozde in službe, da v bodoče pra
vočasno naročijo delo, ker le s 
pravočasnim naročilom lahko 
delo organiziramo in planiramo 
potrebne zmogljivosti tako doma 
kakor tudi pri zunanjih izva
jalcih.

kalo tudi šaljivih pripomb in do
brega razpoloženja, zlasti ob 
plesu in pesmi.

Praznično razpoloženje pa ni 
motilo graničarjev, ki so oprav
ljali svojo dolžnost, da ne bi prav 
tako kot ostale dni v letu budno 
pazili na mejo. Prepričali smo se, 
da svoje odgovorno in težko delo 
vestno opravljajo ne glede na sla
be vremenske razmere na več kot 
tisoč metrov visokih hribih, kjer 
poteka državna meja z Avstrijo.

Vojakom in starešinam karavle 
smo v imenu družbenopolitičnih 
organizacij in kolektiva Save če
stitali za njihov praznik ter jim 
zaželeli še veliko uspehov pri 
njihovem delu.

Hkrati smo jim izročili tudi 
skromno darilo ter jih povabili na 
obisk v našo delovno organiza
cijo. Peter Bogataj

J. Stružnik



2 OD TU IN TAM

SOCIALIZEM S ČLOVEŠKIM OBRAZOM
nadaljevanje

Z današnjim člankom za
ključujemo serijo sestavkov o 
našem samoupravnem siste
mu, ki jih je napisal strokovni 
sodelavec Instituta za sodob
na svetovna gibanja v New 
Yorku ob svojem obisku v Ju
goslaviji.

Treba je poudariti, da avtor 
jemlje kot izhodišča za svoja 
razglabljanja posamezne kri
tične misli nekaterih ljudi, ne 
da bi skušal dojeti celotno 
bistvo samoupravnega siste
ma z njegovo pozitivno usmer
jenostjo in tudi nekaterimi na
pakami.

Večkrat zahaja v protislov
ja, ki verjetno izhajajo iz pre
majhnega poznavanja razvoja 
naše skupnosti, ko enači par
ticipacijo, t.j. soudeležbo pri 
odločanju in samoupravlja
nje.

Pri obravnavanju našega si
stema pušča ob strani ali pa 
»pozablja« na družbeno last
nino proizvajalnih sredstev in 
izključno poudarja tako ime
novane politične pravice in 
tiste, ki izhajajo iz privatne 
lastnine nad proizvajalnimi 
sredstvi. Prav tako je iz 
sestavka razvidno premajhno 
znanje o vlogi ZK in drugih 
družbenopolitičnih organiza
cijah danes in v zgodovini.

Pričujoči sestavek je za
nimiv zato, ker izraža mnenje 
tujega strokovnega delavca o 
našem samoupravnem siste
mu.

Tov. Markonovič, glavni inže
nir v Elektrodistribuciji v Beo
gradu je dejal: »V naši deželi ob
staja direktna participacija pri 
najpomembnejših odločitvah. O 
praktičnih vsakodnevnih zadevah 
odločajo delegati. To je ravno na
sprotno participaciji v kapitali
stičnih deželah. Mi skušamo ob
držati moč tozda in ne zmanjše
vati učinkovitost organizacije.«

Vse izgleda dobro, toda jasno 
ni, ali bodo nove spremembe pre
prečile tudi razne manipulacije 
direktorjev oz. vodilnega kadra. 
Če bodo direktorji lahko pripravi
li načrte, ki bodo vodili do pove
čanega osebnega dohodka, bo to 
verjetno za velik odstotek delov
ne sile že zadovoljivo. Srdjan 
Vrcan je v skrbeh, češ da tudi pri 
novem sistemu niso dovolj obde
lane različne možnosti. Dejal je, 
da prepogosto različne možnosti 
obravnavajo direktorji, eno pa iz
berejo in jo nato predlagajo de
lavcem. Tudi če ne delajo tako, si 
ni težko predstavljati bolj ali 
manj atraktivno predstavljene 
možnosti. Učinek novega sistema 
glede vloge direktorjev morda še 
več let ne bo postal jasen.

Pod ideološkim plaščem, ki se 
razteza v jugoslovanskem samo
upravnem sistemu, občutimo tudi 
zelo stvaren pristop. Tov. Filip 
Majcen mi je dejal: »Teorija je 
vedno idealna. Življenje je res
nično.« Jugoslovani se preko 30 
let borijo, da bi zgradili sistem, ki 
se izogiba — kot oni menijo —

pastem zahodnega kapitalizma in 
ruskega stila državnega centra
lizma.

Jugoslovanski sistem samo
upravljanja se verjetno ne da 
prenesti v Zahodno Evropo, ker 
— kot sami Jugoslovani radi 
poudarjajo — ne more obstajati, 
če ni družbene lastnine. Seveda 
pa je možno, da jugoslovanske 
izkušnje, posebno tiste v 60 letih, 
lahko pokažejo na nekatere 
nevarnosti sistema participacije, 
ki postaja izredno popularen v 
Zahodni Evropi. Jugoslovanske 
izkušnje kažejo, da celo direktno, 
iz proizvodnje voljeni predstav
niki delavcev postanejo odtujeni 
delavcem, ko delujejo v precej 
odmaknjenem delavskem svetu, 
oziroma, kot je zelo popularno 
v Zahodni Evropi, v Odboru 
direktorjev. Zdi se, da jugoslo
vanske izkušnje nakazujejo, da se 
problemi »velikosti« ne morejo 
rešiti s postavitvijo hierarhičnega 
predstavniškega sistema. Delavci 
morajo biti vključeni na najnižjih 
ravneh odločanja. To pa ne po
meni, kot bi morda nekdo želel 
sklepati, da je mesto v vključe
vanje pri odločanju le na najniž
jem nivoju. Jugoslovani, s kate
rimi sem govoril, so jasno pou
darili, da bi se odločanje lahko 
nadaljevalo na najnižji stopnji, 
ker moč ostaja pri delavcih.

Jugoslovanske izkušnje tudi 
nakazujejo, da spremembe na pa
pirju ne vodijo nujno do realnih 
sprememb. V 60-ih letih so se v 
Jugoslaviji oblikovale različne 
elite. Z novo ustavo so se Jugo
slovani skušali obvarovati teh 
elit. Nekateri kritiki trdijo, da so 
na Zahodu z delavsko participa
cijo zgradili nove »male« direk
torje. Seveda pa je v katerem koli 
sistemu zelo težko preprečiti for
miranje elit. Stalne spremembe v 
jugoslovanskem sistemu so bile 
morda uspešne, da so spravile z 
ravnotežja birokracijo. Morda 
bodo te spremembe otežkočile 
oblikovanje tehnokratske elite. 
Seveda pa je v Jugoslaviji pro
blem partijske elite.

Čeprav ne zahtevajo, da moraš 
biti član zveze komunistov, če 
hočeš obdržati mesto v sistemu 
odločanja znotraj tovarne, pa se 
sestava močno nagiba v korist 
komunistov. V šestih tovarnah, ki 
sem jih obiskal, sem vedno vpra
šal skupino šestih ali sedmih čla
nov, s katerimi sem se pogovarjal, 
koliko je med njimi članov zveze 
komunistov. Razen tajnice ali 
prevajalca so bili vsi vedno člani 
zveze komunistov. Ne glede na 
to, koliko so bili ti ljudje nek 
tipičen primer, pa je videti, da 
jugoslovanska ZK ni naklonjena 
decentralizaciji. Dozdeva se, da 
je ZK trdno na oblasti. Tov. 
Srdjan Vrcan si postavlja vpraša
nje glede dramatičnih sprememb, 
ki naj bi se dogodile. Rekel mi je, 
da prenos moči zahteva pritisk 
»od spodaj«. Velik problem je v 
tem, kje je gonilna sila sistema. 
Ali smo mi partija na oblasti, ali 
smo sila, ki spodbuja gibanje in 
deluje kot katalizator. Dejal je, 
da kriza še traja.

Drug problem, s katerim se sre
čujejo Jugoslovani, je verjetna 
nezdružljivost med učinkovitost
jo in udeležbo pri odločanju. Sa
moupravljanje zahteva pogoste 
sestanke in tako čas velikega 
števila ljudi. Jugoslovani to 
odkrito priznajo, toda pravijo, da 
se čas, ki je porabljen za razgo
vore, poplača z boljšim dogovo
rom in delavci so voljni biti bolj 
produktivni. To je verjetno res, 
dokler ekonomska osnova raste. 
V prihodnosti, in morda ne tako 
daljni, pa to lahko postane ne
združljivo. Takrat bo Jugoslavija 
morala izbrati, kateri tip sistema 
in vrednote so važne. Ustvarjanje 
in graditev sistema z resničnim 
odločanjem jemlje veliko časa, 
posebno, če je to odločanje nepo
sredno in ne predstavniško. Jugo
slovani poskušajo povečati šte
vilo ljudi pri odločanju. V nekem 
trenutku pa se bo družba morala 
odločiti, kakšno ceno je oziroma 
ni pripravljena plačati za tako 
obliko vključevanja v odločanje.

Ciniki znotraj in zunaj Jugo
slavije pravijo, da je stvarnost 
samoupravljanja daleč od napi
sanega. Dr. Evgen Pusič, znani 
jugoslovanski politični teoretik, 
je kritičen do marsikatere prakse 
samoupravljanja. Njemu se vred
nost sistema še vedno zdi dvom
ljiva. Njemu kot državljanu se 
zdi vrednost sedanjega sistema 
kot neka alternativa za avtori
tativni sistem državnega vodenja. 
Jugoslovani so zelo ponosni na 
svoje samoupravljanje. Glede na 
njihovo lego — bližina vzhodnega 
bloka, bili so del kominforma — 
so napravili ogromen korak stran 
od državne kontrole. Povezali so 
se z zahodnimi državami v priza
devanjih, da uvozijo tehnologijo 
in kapital, pri tem pa pazili, da so 
se izognili, kot oni to vidijo, 
pastem kapitalizma. Samouprav
ljanje je temeljni kamen jugo
slovanskega poizkusa, da zgradijo 
socializem s človeškim obrazom.

Prevedel Niko Slapar

IZOTOPI NISO NEVARNI
Radioaktivni izotopi postajajo 

dragocen pripomoček v strokov
njakovih rokah. Odkar deluje na 
našem institutu reaktor TRIGA 
Mark II, ki proizvaja radioaktiv
ne izotope, lahko kar v domovini 
zadostimo vse večjemu povpraše
vanju po njih.

Radioaktivne izotope, ki jih je 
treba skoraj redno izdelati umet
no, sevajo gama žarke, te je pa 
mogoče skoraj vedno in na vsa
kem mestu tudi meriti. To dra
goceno lastnost, da se sami izda
jajo, pa s pridom izkoriščamo- 
lahko na številnih področjih. 
Lastnost, da neka snov seva in se 
s tem sama izda, je več kot pri
merna za gradbenike, telefoniste, 
komunalce, vodarje, • energetike, 
železarje, tekstilce, papirničarje, 
zdravnike poljedelce, predeloval
ce hrane in številne druge.

Praktični primeri nam bodo 
približali njihovo uporabnost: 
Vemo na primer, koliko pitne 
vode se brez haska izliva iz vodo
vodnih cevi v zemljo, kar je spričo 
trajne skrbi, da nam bo zmanj
kalo zdrave vode, še posebej po
membno. Pri tem moramo pomi
sliti, da so številne cevi (najsi gre 
za vodovodne, kanalske ali tele
fonske) položene pod betonskimi, 
asfaltnimi ali kamnitimi tlemi in 
jih je treba na mestu, kjer 
domnevamo, da pušča voda (fe
kalije) razkopati. Če mesto ni 
pravo, je treba pogosto uničiti 
desetine metrov tal, vse dotlej, 
dokler ni odkrita napaka. Če se 
pod določenim pritiskom uvede v 
cev radioaktivni izotop, se pri 
priči izlije tudi ta. Tu pa tekoči
no, ki seva, odkrije že merilni 
aparat in z njo počeno mesto na 
cevi. Metoda je tako zelo natanč
na, da je z njo mogoče pri neza
kriti cevi odkriti iztok le 0,001 cm 
tekočine na leto.

Vodovodno cev in tekoči radio- 
izotop smo omenili zato, da bi 
poudarili, kako nenevarne so te 
snovi, zlasti v strokovnjakovih

rokah. Izotopi, ki jih uporablja
mo v take namene lahko razpa
dejo že v zelo kratkih časih in po
stanejo povsem nenevarni. Samo 
za primer naj povemo, da razpade 
radioaktivni kripton v prvobitno 
obliko kriptona v dobrih štirih 
urah, fluor v 110 minutah, brom v 
36 urah itd.

Napredne industrijske panoge 
uporabljajo radioaktivne izotope 
pri meritvah debelin papirja, no
tranjih poškodb v metalih, z 
njimi je mogoče zasledovati mor
ske ali jezerske tokove in gibanje 
podzemskih voda. Prav tako pa 
jih lahko uporabljajo pri sledenju 
gibanja klinkerja v cementniški 
rotacijski peči, slediti pa je mogo
če tudi mešanje cementa z agre
gatom v betonarnah.

Del industrije, ki je voljna 
osvojiti najsodobnejše metode že 
sega po teh enostavnih, učinko
vitih in nenevarnih postopkih.

Radioaktivne izotope v zad
njem desetletju vedno več upo
rabljajo tudi v medicini. Ra
dioaktivni izotop fluora n.pr. po
maga zdravnikom-onkologom pri 
odkrivanju rakastih pa tudi 
drugih obolenj kosti. Prvi v Jugo
slaviji so to novo metodo s po
močjo Instituta Jožef Stefan 
uvedli na Onkološkem institutu v 
Ljubljani. Za preiskave pljuč pa 
uporabljajo radioaktivni kripton. 
Oba ta radioaktivna izotopa 
redno proizvajamo v reaktorju 
TRIGA Mark II.

Kratka vest
Industrija gumijevih izdel

kov TIGAR iz Pirota je v prvih 
petih mesecih letošnjega leta 
naredila za 360 milijonov di
narjev; to je za 30 odstotkov 
več, kot je znašala vrednost 
proizvodnje v istem obdobju
lani. (ekoS — Guma i kaučuk,

24. 6.1977)



AKTUALNA TEMA 3
Naš razgovor
Iva Mohorič, dipl. ek.,
direktor Marketing sektorja

V ponedeljek, dne 15. avgu
sta, je centralni strokovni 
svet razpravljal o predlogu

OSNOVNE USMERITVE 
POSLOVANJA V LETU 1978

V enajstih točkah so zajeta 
načela, ki bodo — razčlenjena 
in konkretizirana — GOSPO
DARSKI NAČRT ZA LETO 
1978.

Glede na to, da iz načel sa
mih bralec ne bi dobil celovite 
informacije o poslovanju v le
tu 1978, prosim za pojasnila 
o tem, kaj, koliko, s čim in 
kako bomo delali v prihod
njem letu?

1. V osnovnih usmeritvah je 
zapisano, da bodo v letu 1978 za
ključene nekatere investicije, ki 
bodo vplivale, da se bosta obseg 
proizvodnje in prodaje povečala 
za 10—12%. Ali se to povečanje 
nanaša zgolj na nove zmoglji
vosti?

Ta porast temelji na treh 
virih. C e te razčlenimo po po
membnosti, so to:

— nove zmogljivosti,
— razširitev in dopolnitev 

zmogljivosti,
— sprememba asortimana,
— boljše izkoriščanje ob

stoječih zmogljivosti.
Največ je torej pričakovati 

od novih oz. razširjenih zmog
ljivosti. Tu predvsem raču
namo na avtopnevmatiko, kli
naste jermene, zmogljivosti 
za obnavljanje plaščev (KTM 
— Protektor, Vulkan). Pri 
spremembi asortimana bo na 
večjo realno vrednost proiz
vodnje najbolj vplivala še na
daljnja rast proizvodnje pla
ščev z jeklenim pasom, ki so 
kvalitetnejši in zato tudi draž
ji, rast proizvodnje poliure
tanskega umetnega usnja, pri 
tehničnih izdelkih uvedba no
vih izdelkov in pospešena pro
daja posameznih vrst visoko 
kvalitetnih izdelkov (trans
portnih trakov, klinastih jer
menov, profilov in cevi). Zara
di boljšega izkoriščanja zmog
ljivosti v letošnjem letu so te 
praktično popolnoma izkori
ščene.

2. Kaj pomeni »bolj pospešeno 
izvajati specializacijo proizvod
nje

Že s temelji srednjeročnega 
plana je bila sprejeta osnovna 
usmeritev v specializacijo. 
Mogoče je bila ta takrat celo 
premalo smelo zapisana. Tudi 
narejeno še ni bilo dosti, če
prav je zato zbranih že dosti 
podatkov in bo verjetno v pri
hodnjem letu že mogoče skle
pati o tistih investicijskih pro
jektih, na osnovi katerih bi se 
specializacija dejansko izved
la. Ta se nanaša predvsem na 
proizvodni program današnje
ga TTI, Vulkana in Agisa iz 
Ptuja. To specializacijo bo 
vsekakor potrebno izvesti ta
ko, da bodo proizvode z enako 
tehnologijo delali na enem

mestu in istočasno razširili 
asortiman z uvedbo sodobnej
še tehnologije. Ob združeva
nju te proizvodnje pa mora 
vsekakor biti zagotovljena tu
di vsaj normalna rast proiz
vodnje tistega tozda, ki dolo
čen izdelek opušča.

3. Zaradi velikega prizadeva
nja nabavne službe letos v proiz
vodnji nismo imeli (doslej) večjih 
zastojev, ker bi primanjkovalo 
surovin. Podobno predvidevate 
tudi za leto 1978, vendar s težnjo, 
da je treba pri izboru oskrbe s su
rovinami še naprej v celoti izko
riščati razpoložljive domače vire,

razvoju in pokrivanje uvoza 
z izvozom z državami na kon
vertibilnem področju. Prav 
zato se mora v to vključevati 
tudi naša organizacija združe
nega dela. Možnosti pa so 
sicer dokaj omejene.

Na področju oskrbe doma
čih surovin se stanje v prihod
njem letu še ne bo bistveno iz
boljšalo, pripravljajo ali gra
dijo pa tovarne in v prihod
njih letih lahko pričakujemo 
določene izboljšave. Pričeli so 
graditi tovarno sintetičnega 
kavčuka, razširjajo zmoglji
vosti za proizvodnjo PVC, ki 
ga je danes premalo in po kva
liteti ne ustreza tujemu, s tek
stilnimi tovarnami skušamo 
skupno urediti tehnologijo, da 
bi tako dobili več domačega 
tekstila, ki bi nam tudi kvali
tetno ustrezal, proizvodnja 
korda pa je sorazmerno ome
jena. Pripravljajo pa projekt 
in vso potrebno dokumenta
cijo za odločitev o izgradnji 
tovarne jeklenega korda. Iz 
vzhodnoevropskih držav in 
držav v razvoju bomo skušali 
dobiti vse potrebne količine
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Iva Mohorič: Pri razvoju proizvodnje predvidevamo tudi potrebna 
vlaganja v družbeni standard.

možnosti uvoza iz vzhodnoevrop
skih oz. držav v razvoju in le 
ostale uvažati iz držav Zahoda. 
Ker najbrž precej bralcev ne ve, 
zakaj takšne težnje, prosim za 
pojasnilo o:

— politiki uvoza v SFRJ,
— možnostih nakupa in cenah 

domačih surovin,
— možnostih nakupa in cenah 

vzhodnoevropskih surovin in su
rovin držav v razvoju,

— nakupu surovin na Zahodu.
Družbena usmeritev SFRJ

izhaja iz dolgoročnih ciljev, ki 
jih vzpostavljamo z drugimi 
državami. Prav iz te družbene 
usmeritve izhaja cilj pospeše
nega povezovanja z državami 
v razvoju in zmanjšanje uvoza 
iz držav konvertibilnega pod
ročja. Na to nas navajajo tudi 
stanja v plačilnih bilancah s 
temi državami. Ta družbena 
usmeritev je tudi v Sloveniji 
dokaj jasno začrtana in prav 
sedaj je v razpravi dogovor, ki 
naj bi ga podpisale vse druž
benopolitične skupnosti, s či
mer se bodo te zavezale, da 
bodo s svojimi instrumenti te
koče ekonomske politike pod
pirale vsako prizadevanje 
organizacij združenega dela, 
ki prispeva k povečanju bla
govne menjave z državami v

tistega sintetičnega kavčuka, 
ki nam kvalitetno ustreza.

4. Za zagotovitev deviz so za
gotovljeni trije viri:

— republiški,
— iz neposrednega izvora,
— z združevanjem deviznih 

sredstev;
Kaj praktično pomenijo ti viri?
Zakon o deviznem poslova

nju, ki je bil sprejet v začetku 
letošnjega leta, prinaša med 
drugim tudi to novost, da se 
devizna sredstva ne združu
jejo in delijo več na ravni fe
deracije, ampak to prehaja v 
republike. Do kolikšne mere 
bo to do začetka prihodnjega 
leta že izpeljano, je težko reči, 
saj so za to potrebne obsežne 
priprave. Vsekakor pa bo 
storjeno vse, da bi to čimpreje 
uveljavili. Tako je npr. že se
daj z deviznimi sredstvi, ki so 
namenjena za nakup investi
cijske opreme. Prav zaradi te
ga je med prvimi možnimi na
vedeni republiški vir. To so 
sredstva, ki jih bodo pretežni 
izvozniki združevali na ravni 
republike, republike pa se 
bodo dogovorile o morebit
nem prelivanju sredstev, ker 
vse republike niso enako de
vizno aktivne. Tako ugotov
ljena sredstva bodo v okviru

samoupravne interesne skup
nosti za ekonomske odnose 
s tujino na osnovi sporazuma 
razdeljevali predvsem tistim 
organizacijam združenega de
la, ki so takoimenovani pasiv- 
ci. Med te sodi tudi gumarska 
industrija. Meril, po katerih 
bo posamezna panoga dobila 
delež deviz, še ni, verjetno pa 
bistvenih sprememb od obsto
ječih ne bo. To bo še vedno 
najpomembnejši vir. Nepo
sredni izvoz bo verjetno okoli 
17 milijonov dolarjev in se bo 
povečeval le, kolikor bo mo
goče glede na razpoložljive 
zmogljivosti.Ta vsota deviz pa 
je za nas slaba polovica po
trebnih sredstev.

Tretji vir deviznih sredstev 
je udeležba pri skupno ustvar
jenem izvozu in združevanju 
skupnih sredstev. Do sedaj je 
bilo združevanje deviznih 
sredstev le med tozdi delovne 
organizacije oz. delovnimi 
organizacijami v okviru sozda. 
Novi zakon pa daje možnosti 
udeležbe pri skupno ustvarje
nem izvozu in združevanju 
sredstev tudi s tistimi organi
zacijami združenega dela, ki 
trajneje poslovno sodelujejo 
bodisi na osnovi sporazuma 
ali pogodb. To pomeni, da se 
lahko s tistimi ozdi, s katerimi 
bomo sklenili pogodbo ali spo
razum o dolgoročnem poslov
nem sodelovanju, dogovorimo 
tudi, da smo udeleženi pri ti
stem izvozu, ki ga ona ustvari 
in so v njem ugrajeni tudi naši 
izdelki (npr. TAM Maribor iz
važa avtomobile z našo pnev
matiko, zato bi bili tudi mi 
upravičeni do dela deviz. Taki 
pravici se pravi udeležba pri 
skupno ustvarjenem izvozu in 
takih možnosti je še več. Po
leg te pa se npr. s TAM lahko 
dogovorimo, da oni z nami 
združijo še del svojih sredstev, 
da mi uvozimo potrebne suro
vine, izdelamo pnevmatiko, ki 
jo oni vgradijo, namesto da bi 
sami uvažali že izdelano pnev
matiko. Ta vir prihodnje leto 
ne bo tako velik, je pa potreb
no nanj računati. Ti odnosi se 
bodo v naslednjih letih vzpo
stavljali še tesneje, tako da bo 
v srednjeročnem obdobju to 
lahko postal pretežni vir de
viznih sredstev.

5. Izboljšanje pogojev prodaje 
— kaj je to?

V preteklih letih smo odpi
rali nove lokale in so bila za
gotovljena le majhna sredstva 
za opremo. Želimo, da bi v pri
hodnjem letu v teh lokalih za
gotovili tudi kvalitetnejšo 
prodajo s tem, da bi z opremo 
prodajaln in zunanjim vide
zom bolj opozorili potrošnika. 
Prodajalne morajo biti dobro 
založene z vsemi izdelki, ki jih 
Sava proizvaja, zato so po
trebna skladišča in skladišč
na oprema. Za ti dve obliki naj 
bi v prihodnjem letu namenili 
kar največ razpoložljivih 
sredstev.

6. 4% povečanje produktiv
nosti in zaposlovanje?

Res je, stopnja zaposlovanja 
v osnovnih usmeritvah ni do
ločena. Določena je le spodnja

(Nadaljevanje na 4. strani)
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(OSNOVNE USMERITVE...
(Nadaljevanje s 3. strani) 
meja porasta produktivnosti. 
Iz te se da pri sestavljanju 
gospodarskega načrta tudi 
določiti, kakšno naj bo zapo
slovanje. Prav gotovo ni mo
goče postaviti enake stopnje 
zaposlovanja za vse tozde in 
delovne skupnosti. Ta bo mo
rala biti odvisna od proizvod
nih potreb in programov dela 
delovnih skupnosti. Seveda pa 
v skupnem številu zaposlo
vanje ne bi smelo biti tako vi
soko, da bi bila s tem ogrožena 
meja rasti produktivnosti.

7. Za povečanje ekonomičnosti 
in akumulativnosti je potrebno:

— izboljšati kvaliteto prodaje,
— izboljšati kvaliteto proiz

vodnje,
— zmanjšati porabo mate

riala,
— obdržati sedanjo raven 

splošnih stroškov,
— zagotoviti hitrejše aktivira

nje investicij in obdržati sedanji 
koeficient obračanja zalog.

Na kakšen način bomo dosled
no izvajali te naloge?

Te naloge se praktično poja
vljajo iz leta v leto, vendar so 
metode planiranja in kontrole 
izvajanja teh razvite mnogo 
bolj kot pred leti, tako da sa
moupravni organi in odgovor
ni sodelavci že lahko spreje
majo dosti boljše odločitve, ki 
so potrebne, da se te naloge 
tudi dejansko uresničujejo. Tu 
mislim na precej tekoče in 
dobre podatke o prodaji, poro
čila kontrole o kvaliteti, poro
čila o gibanju stroškov po 
stroškovnih mestih. Taka po
ročila so v prejšnjih letih pri
hajala s precejšnjo zamudo ali 
pa jih sploh ni bilo. Določene 
pomanjkljivosti so še, vendar 
bomo z vztrajnim dogovarja
njem imeli sistem, ki nam bo 
omogočal hitro ukrepanje, 
kadar se bo za to pokazala 
potreba.

8. Kolikšen vrednostni obseg 
proizvodnje bo planiran v pri
hodnjem letu?

Po sedanjih prodajnih ce
nah se bo proizvodnja vseh 
delovnih organizacij (sozda 
Save) približala 300 milijar
dam starih din.

9. Kaj predvidevate v zvezi 
z oblikovanjem cen v letu 1978?

Predvsem pri gumeno teh
ničnih izdelkih in umetnem 
usnju so vgrajeni reprodukcij
ski materiali že tako dragi, da 
pri sedanjih prodajnih cenah 
ne moremo več govoriti o ren
tabilni proizvodnji. Cene teh 
izdelkov so glede na cene dru
gih (čevlji) smešno nizke. Pri 
teh izdelkih tudi ni mogoče 
sporazumevanje s porabnikioz. 
prodajalci o kakršnikoli ude
ležbi pri skupnem prihodku 
ali dohodku, ker ga praktično 
ni. Zato bi morali tu doseči 
ustrezno zvišanje cen.

10. Marsikje v Savi je slišati 
mnenja, da bi morali več vlagati 
v modernizacijo in avtomatiza
cijo in manj v zaposlovanje.

Težko je reči, čemu dati 
prednost, razvijanju proizvod
nje ali vlaganju sredstev za iz
boljšanje pogojev zaposlenih 
(stanovanja, vrtci, šole, pre
hrana, rekreacija). Gotovo je, 
če v proizvodnjo ne bomo vla
gali ničesar, potem ne bomo 
samo stagnirali, ampak naza
dovali in s tem bo sredstev za 
izboljšanje pogojev delavcev 
ne vedno več, ampak vedno

Članek bi začel s 127. členom 
Kazenskega zakona, ki obrav
nava sabotažo kot dejanje, v ka
terem oseba iz sovražnih nagibov 
proti SFRJ na prikrit, zahrbten 
ali drug način uniči ali poškoduje 
naprave, znatne količine proiz
vodov, blaga ali materiala.

Znano je, da je bila sabotaža 
ena od oblik neoboroženega od
pora našega ljudstva proti okupa
torju, ki je zasedel naše tovarne 
in tako s pomočjo naše delovne 
sile krepil moč svoje osvajalne 
vojske in države. Takrat so sa
botaže naši delavci morali delati, 
ker so le na tak način lahko po
magali naši NOV in prispevali 
svoj delež h končni zmagi nad 
okupatorjem. Sabotirali so tako, 
da so namerno pokvarili stroje, 
izdelovali pokvarjeno blago in 
izdelke itd. Sabotaže niso bile 
očitne oz. so bile dobro organizi
rane pod vodstvom komunistične 
partije, tako da okupator v večini 
primerov ni mogel izslediti vzro
kov pogostih zastojev v proiz
vodnji. Velikokrat pa je bila sabo
taža v kakšni tovarni izvršena 
neposredno pred organizirano di
verzijo.

Danes, več kot tri desetletja po 
osvoboditvi ne bi smeli uporab
ljati takšnih in podobnih sredstev 
in načinov. Danes smo vsi delavci 
v združenem delu lastniki proiz
vajalnih sredstev in razpolagamo 
s proizvodi in dohodkom. S svo
jim delom si gradimo svoj osebni 
in družbeni standard. V naše do
bro je, da je čim manj izpadov 
v proizvodnji, da izdelujemo čim 
boljše proizvode in da jih čim 
bolje prodamo. Takih, ki tako mi
slimo in delamo, je veliko, vendar 
so med nami na žalost tudi posa
mezni delavci, ki nimajo skupnih 
interesov, samoupravnih intere
sov. Kaj želijo doseči ti posamez
niki s temi svojimi dejanji, deja
nji, ki jih lahko označimo za obli
ko poskusa sabotaže? Naj opišem 
zadnji primer v naši delovni orga
nizaciji.

V naši delovni organizaciji je 
veliko delovnih mest, ki terjajo 
od delavca, ki dela na njem, stal
no prisotnost pri stroju in polno 
izkoriščanje delovnega časa. Pre
cej pa je tudi takih delovnih

manj. Kdaj bomo po obsegu 
proizvodnje in stopnji renta
bilnosti tako veliki, da bi se 
lahko odrekli in pretežni del 
sredstev namenjali investici
jam za skupno in splošno po
rabo, pa ni mogoče predvideti. 
Vsekakor pa menimo, da pri 
razvoju proizvodnje računa
mo tudi na potrebna vlaganja 
v družbeni standard, seveda 
pa pri takem stanju ne more
mo zahtevati visoko razvite 
ravni.

11. V čem se bo v gospodar
skem načrtu 78 odražalo uveljav
ljanje zakona o združenem delu?

V dveh točkah osnovnih 
usmeritev je to določeno: Eno

mest, ki »dovoljujejo« delavcu 
daljše in večkratne odmore. De
lavci, ki so tako rekoč 8 ur pri 
stroju, zavidajo ostalim, katerim 
to ravno ni potrebno. Ravno iz 
takega odnosa oz. takšne razlike 
so si ti polno zaposleni delavci 
izmislili posebne prijeme, da so se 
izenačili s tistimi bolj prostimi 
delavci. Ti posebni prijemi pa 
niso dovoljeni. Konkretno, v tem 
primeru, gre za skupnost tozdov 
TTI — tozd Velopnevmatika, 
brizganje zračnic.Trije delavci, ki 
so delali pri brizganju zračnic, so 
menili, da so »prikrajšani« za pro
sti čas in da si ga lahko sami 
naredijo, če jim že delovodje ne 
morejo »pomagati«.

Enostavno so se dogovorili, da 
bodo v brizgalnik vrgli že zažga
no, trdo zmes. Čez nekaj časa so 
koščki zažgane zmesi prišli do 
matrice, jo zamašili in stroj je 
začel »rezati« brizgano zračnico. 
V tistem trenutku je bilo potreb
no ustaviti stroj, da bi vzdrže
valec pogledal, kaj je »narobe« 
z matrico. Ves proces usposab
ljanja stroja je trajal toliko časa, 
da so se omenjeni trije delavci 
odpočili in pokadili kakšno ciga
reto. Zanimivo je, da so bili taki 
zastoji v tem delu proizvodnje tik 
pred malico ali po malici.

Taki izpadi v proizvodnji so se 
v zelo kratkem časovnem presled
ku nekajkrat ponovili. Ker pa se 
je že v preteklosti nekajkrat zgo-

je povezovanje naše organiza
cije združenega dela s promet
nimi organizacijami združe
nega dela, kjer bomo morali 
skleniti ustrezne sporazume. 
Z njimi se bomo dogovorili 
o obsegu medsebojnega poslo
vanja, osnovah in merilih za 
udeležbo pri skupnem prihod
ku in riziku. Drugo je povezo
vanje s tistimi organizacijami, 
ki naše izdelke vgrajujejo v 
končne proizvode; tu so poleg 
ostalega pomembna tudi osno
ve in merila o udeležbi pri 
skupno ustvarjenem izvozu.

dilo, podobno, in je to vzbudilo 
sum, da gre za namerno zaviranje 
proizvodnje, smo tokrat postali 
bolj pozorni na delavce pri briz
galnem stroju. Pozornost se je 
kmalu obrestovala: kmalu smo 
bili priča zagovoru treh delavcev, 
zagovoru, ki je slonel na tem, da 
so dejanje izvršili zato, da bi izsi
lili prosti čas. Torej, namerno 
dejanje!

Opisani dogodek zasluži vso 
pozornost in spričo tega terja 
tudi opozorilo nam vsem. Taka 
kršitev odgovornosti delavcev 
v združenem delu je stvar nas 
vseh, saj je preprečevanje vseh 
kršitev naša dolžnost in pravica. 
Le s skupnimi prizadevanji bomo 
delali uspešno in v dobrih medse
bojnih odnosih.

Omeniti moram, da so opisani 
kršitelji mladi ljudje, mladinci, 
člani ZSMS. Dva sta šele nekaj 
mesecev v naši delovni organiza
ciji. Naj bo to v premislek osnov
ni organizaciji ZSMS v Velopnev- 
matiki.

Namerno zaviranje proizvod
nega procesa in tak način reše
vanja »problemov« na delovnem 
mestu, medsebojnih odnosov med 
delavci in delovodji, ni samo
upraven, je kazniv! Za kršitelje 
predvideva zakon odstranitve iz 
delovne organizacije in končno 
tudi kazenski pregon.

Vladimir Lacko

J. Štular
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Nesamoupravno
obnašanje

^NAMERNO ZAVIRANJE 
PROIZVODNJE JE KAZNIVO!
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DA BI MOGLI URESNIČEVATI
hmmm
m

svoje skupne interese pri delu in pridobi
vanju dohodka v posameznih med seboj od
visnih delih združenega dela in v celoti od
nosov družbene reprodukcije, delavci svo
bodno združujejo svoje delo in sredstva 
družbene reprodukcije v temeljnih organiza
cijah v delovne organizacije in druge oblike 
združevanja dela in sredstev.

Hm
im
mm

V mesecu septembru bo v naši 
delovni organizaciji stekla široka 
razprava o predlogu nove organi
ziranosti delovne organizacije. 
Delavci se bodo z osebnim izjav
ljanjem odločali tako pri organi
ziranju temeljne organizacije, 
delovne organizacije in o združit
vi v sestavljeno organizacijo 
združenega dela. To je njihova 
pravica in dolžnost, zato ni od
več, če tudi v našem glasilu spre
govorimo o bodoči organizirano
sti naše delovne organizacije.

Za razgovor o omenjeni tema
tiki sem poprosil tov. Borisa Pav- 
šlarja, direktorja sektorja za 
organizacijo in informacijske si
steme, ter tov. Slavka Solarja, 
poslovnega sekretarja delovne 
organizacije.

— Zakon o združenem delu je 
prinesel vrsto novosti, med dru
gim tudi na področju organizira
nja organizacij združenega dela. 
Kakšne so bistvene značilnosti 
novega zakona na področju 
organiziranosti in kakšna so bila 
naša izhodišča pri sestavi pred
loga nove organiziranosti delov
ne organizacije?

Bistvene novosti, ki jih je pri
nesel zakon o združenem delu, so 
v tem, da je posamezne organiza
cijske ravni, ki so bile opredeljene 
že v ustavi, podrobneje razčlenil, 
tako da je iz same vsebine posa
meznih členov, ki opredeljujejo 
raven tozda, delovne organizacije 
in sozda, jasno razvidno, katere 
organizacije združenega dela naj 
se vključujejo v posamezno orga
nizacijsko celoto.

V zvezi z našo delovno organi
zacijo pa je potrebno poudariti, 
da skupnosti tozdov, ki so bile 
organizirane doslej z zaključnim 
računom na ravni skupnosti 
tozdov, v zakonu niso več predvi
dene v takšni vsebini, kot jo 
imamo vpeljano doslej, temveč so 
namenjene za povezovanje toz
dov na področju sodelovanja teh
nologije, tehnike in drugih oblik 
izmenjav izkušenj.

Bistvene novosti, ki jih prinaša 
bodoča organizacija Sava, teme
ljijo na analizi obstoječega stanja 
in razvoja organiziranosti že od 
leta 1972, ko sta bila ustanov
ljena prva tozda, do danes, ko 
imamo na kranjski lokaciji tri 
skupnosti tozdov in ko so disloci
rane skupnosti tozdov povezane

v delovno organizacijo Sava 
Kranj.

— Kako bodo organizirana 
strokovna opravila?

Že preje sem omenil, da zakon 
ne predvideva skupnosti tozdov 
v tej čvrsti organizacijski obliki. 
Že ob sprejetju osnutka zakona 
o združenem delu smo analizi
rali posamezne pomanjkljivosti 
dosedanje organiziranosti, tako 
na področju uveljavljanja samo
upravljanja kot tudi odpravlja
nja napak, ki smo jih ugotovili pri 
organizaciji poslovanja.

Naj naštejem nekatere! Ugoto
vili smo, da se je strokovno delo 
drobilo, ker smo imeli posamezne 
službe proizvodno organizirane, 
v sorazmerno majhnih produktih, 
kot so TTI, Umetno usnje, KET, 
medtem ko moramo izvzeti TAP, 
ki po splošnih principih ustreza 
modelu, da se lahko organizira 
kot produktna organizacija.

Ugotovili smo tudi, da je sode
lovanje med strokovnimi služ
bami skupnosti tozdov in central
nimi strokovnimi sektorji slabo, 
kar se je tudi odražalo pri neučin
kovitosti poslovanja kot tudi pri 
nenehnem povečevanju števila 
zaposlenih.

Pri organiziranosti samouprav
ljanja pa smo ugotovili, da delav
ci tozdov v skupnosti tozdov o ve
čini temeljnih pravic, ki so jih 
imeli opredeljene v statutih, niso 
mogli samostojno odločati, prav 
zaradi dohodkovne in poslovne 
povezanosti v skupnosti tozdov. 
To pa je v nasprotju z zahtevo, 
naj bi delavci v osnovi odločali 
o razporejanju dohodka.

— Kakšna bo z novo organi
zacijo bodoča samoupravna 
organiziranost?

Prvo nalogo, ki smo jo opravili 
pred bodočo organiziranostjo, je 
bilo ugotavljanje pogojev za 
ustanavljanje posameznih toz
dov. Že preje sem omenil, da do
ločeni tozdi in skupnost tozdov 
TTI, ki so bili ustanovljeni v letu 
1975, niso imeli pogojev, ki jih 
predvideva tako ustava kot tudi 
zakon o združenem delu, da bi se 
lahko organizirali v tozde. Zato je 
bila prva naloga, ki smo jo morali 
izvesti, ugotoviti, v kakšnih de
lovnih celotah so izpolnjeni vsi 
trije pogoji, ki jih nalaga ustava, 
da se tozdi lahko oblikujejo.

Na podlagi te analize je bilo 
predvideno, da se ustanovi na 
kranjski lokaciji enajst tozdov. 
TAP kot en tozd, iz sklopa TTI
4 tozdi, iz sedanjega KET 4 tozdi, 
tozda Umetno usnje in Izobraže
valni center. Ti tozdi na kranjski 
lokaciji naj bi se združili v delov
no organizacijo, hkrati pa je z no
vo organizacijo predvideno, da 
se dislocirane skupnosti tozdov 
združijo v delovne organizacije, 
tako da bi bile dosedanje skup
nosti tozdov KTM, Totra, Ruma 
in Vulkan po novem samostojne 
delovne organizacije. Vseh teh
5 proizvodnih delovnih organiza
cij pa bi se združilo v sozd (se
stavljeno organizacijo združe
nega dela) glede na to, da izpol
njujemo pogoje, ki jih predvideva 
zakon.

S tako imenovano horizontal
no povezavo, kjer z delitvijo pro
izvodnega programa, lahko pri
vedemo proizvodnjo na višjo teh
nično-tehnološko raven. Pri ver
tikalni povezavi gre predvsem za 
oskrbovanje s surovinami gumar
ske proizvodnje. Tu mislim pred
vsem na regenerat, ki predstavlja 
važno surovino za nadaljnjo pre
delavo gume. Delovne organiza
cije, ki se združijo v sozd, pa usta
novijo skupno delovno organiza
cijo trgovinskega značaja, ki za
gotavlja enoten nastop na trgu za 
posamezne delovne organizacije, 
ki so združene v sozd.

Boris Pavšlar

— Kako bodo organizirane 
skupne službe na ravni sozda?

V konceptu nove organizira
nosti smo izbrali centralizacijo 
strokovnih služb prav zaradi po
manjkljivosti, ki smo jih ugotovili 
pri samam razvoju dosedanje 
organizacije poslovanja. Razlika 
je v tem, da strokovne službe ne 
bodo organizirane več funkcio
nalno, ampak matrično, torej se 
delovno povezujejo s tozdi, od 
koder dobivajo tako naloge kot 
roke. V celoti strokovnega sektor
ja pa je možno zaradi strokov
nega potenciala poiskati naj
boljše rešitve, kako bo določeno 
nalogo treba izpeljati. To seveda 
velja za vse tozde na lokaciji 
Kranj, razen TAP, kjer ostajajo 
službe vključene v sam tozd zara
di omejitev, ki jih zahteva pogod
ba o skupnem vlaganju med Savo 
in Semperitom. Te službe pa se 
bodo prav tako matrično povezo
vale s strokovnimi sektorji, da bi 
zagotovili enotno poslovno poli

tiko znotraj celotne delovne 
organizacije na kranjski lokaciji.

Kar pa se tiče same organizira
nosti na ravni sozda, je potrebno 
poudariti, da poleg skupne pro
daje, ki vključuje tako domačo 
prodajo in izvoz, področno pro
dajo in sedanji Marketing, pred
videvamo še Interno banko, v ka
teri bi združevali sredstva za pro
jekte, ki smo jih predvideli že 
v sprejetih temeljih srednjeroč
nega razvoja Save in sprejetem 
planu razvoja. Razen še pred
stavništva v Beogradu pa nima
mo predvidenih drugih funkcij. 
Izhajali smo iz racionalnosti in 
ne bomo organizirali določenih 
služb na ravni sozda, ki bi s pre
majhno učinkovitostjo in viso
kimi stroški bremenile delovno 
organizacijo. Vendar smo menili, 
da temelje srednjeročnega raz
voja, ki smo jih sprejeli, njihove 
cilje, moramo uresničiti, tako na 
področju tehnologije, delitve 
asortimana, inžiniringa, organi
zacije, kadrovskih poslov, itd., 
torej vseh poslov, ki se opravljajo 
v delovni organizaciji. Menili 
smo, da je to sodelovanje potreb
no razvijati še naprej, vendar ne 
tako, da bi za to organizirali 
določene usklajevalne službe na 
ravni skupnosti tozdov, pač pa 
naj bi to delo opravljalo nekaj 
usklajevalcev, usposobljenih za 
posamezna področja, ki bi ob iz
delavi gospodarskega načrta ugo
tovili, katera delovna organiza
cija je primerna oz. najbolj uspo
sobljena, da tako nalogo izpelje. 
Na ta način si predstavljamo so
delovanje na vseh področjih, ki 
niso združena.

— Ugotavljanje dohodka v 
smislu zakona o združenem delu?

Vsak tozd bo imel ločeno vode
ne poslovne knjige in bo samo
stojno ugotavljal celotni priho
dek oziroma dohodek.

S samoupravnim sporazumom 
o združitvi tozdov v delovno 
organizacijo oziroma s samo
upravnim sporazumom o medse
bojnem sodelovanju ter združitvi 
dela in sredstev proizvodnih toz
dov z delovno organizacijo Sava 
Comerce je v poglavju dohodkov
ni odnosi podrobno opisana me
todologija ugotavljanja skupnega 
prihodka ter njegova delitev ozi
roma udeležba glede na vloženo 
delo in sredstva posameznih 
tozdov.

V bodoči samoupravni organi
ziranosti omenjena samoupravna 
sporazuma predvidevata realiza
cijo dohodkovnih odnosov v dveh 
etapah, in sicer:

1. Udeležba na skupnem pri
hodku, nastala v odnosih delovna 
organizacija, Sava Comerce in 
tozdi, katerih proizvode je proda
jala ta delovna organizacija.

2. Udeležba na skupnem pri
hodku iz naslova proizvodnje iz
delkov pri proizvodnji, v kateri je 
sodelovalo več tozdov, naj si bo 
z živim delom oziroma vloženimi 
sredstvi.

— Kakšne so bile dosedanje 
akcije ob potrjevanju predloga 
nove organiziranosti?

V Savi smo začeli z akcijo veri
fikacije osnutka bodoče organiza
cije neposredno po sprejetju 
osnutka zakona o združenem 
delu že v maju, ko so bile priprav-

6. strani)



6 IZ STROKOVNIH SLUŽB

KAKOVOST PROIZVODNJE...
(Nadaljevanje s 1. strani)
delo in povzročala slabšo 
kakovost zmesi. Z ureditvijo 
ustreznega skladiščnega pro
stora bodo ti vzroki kmalu 
odstranjeni. Triko tkanine je 
bilo treba zaradi neustreznih 
fizikalnih vrednosti v proiz
vodnji dodatno kontrolirati. 
Na ta način smo reševali 
stalno pomanjkanje te surovi
ne, v juniju pa je bilo tudi to 
že urejeno.

Zaradi množice dobavljenih 
količin so vse surovine vzorčno 
pregledane, pri čemer je pov
sem normalno, da je v določeni 
količini lahko tudi del pošiljke, 
ki ne ustreza kakovostnim za
htevam. Vendar pa je v praksi 
pogosto zaslediti, predvsem 
zaradi manjšega pregleda, da 
na osnovi posameznih prime
rov posplošujejo mnenje o 
slabi kakovosti surovine. Pri 
tem je potrebno upoštevati, da 
je tveganje glede stroškov 
vzorčnega pregleda zelo maj
hno v primerjavi s stroški 
kakovostnega pregleda vseh 
surovin.

C 'NKakovost
procesa
proizvodnje

Tekoča in medfazna kontro
la ima predvsem nalogo, da 
preprečuje slabo kakovost v 
procesu izdelave od skladišča 
surovin do skladišča izdelkov. 
Učinki te kontrole se nepo
sredno odražajo tudi v končni 
kontroli v obliki zmanjšanega 
odstotka izdelkov neustrezne 
kakovosti.

K boljšemu delu in s tem 
tudi h kakovostnejšim izdel
kom bistveno prispeva tudi na
grajevanje za kakovost dela, 
kar predstavlja popravek os
novnega osebnega dohodka — 
10 % do + 20 %. Na osnovi sta
tističnih podatkov lahko za
ključimo, da se je kakovost 
izdelave dvignila, kar se vidi 
tudi v nadpoprečnem izplača
nem faktorju kakovosti.

Kratka vest

TIGAR Iz Pirota bo v iz
gradnjo novih proizvodnih 
zmogljivosti in za nabavo naj
sodobnejše opreme vložil 680 
milijonov dinarjev. Vrednost 
proizvodnje naj bi v letu 1986 
dosegla 2 milijardi dinarjev, 
izvoz izdelkov pa naj bi se gi
bal v vrednosti okrog 200 mili
jonov dinarjev.

(EKOS — Guma i kaučuk,
21.6.1077)

Z N
Kakovost
izdelkov

--------------------------------------- y
Končna kontrola kakovosti 

je v 1. polletju pregledala 
22.553 ton proizvedenih izdel
kov, ki so bili izdelani v TAP, 
TTI in Umetnem usnju. Pov
sod je bila dosežena višja ka
kovost izdelkov, kar pomeni, 
da je odnos večine delavcev do 
kakovosti na zadovoljivi ravni.

Planirana kakovost vseh iz
delkov je bila presežena za 
0,9 %, kar predstavlja nad 9 
milijonov oz. večjega dohodka. 
Vrednost kakovostnega učin
ka je še toliko večja, ker je bil 
dosežen v pogojih, ko se je pro
izvodnja pogosto prilagajala 
zahtevam tržišča.

Planirani normativ kako
vosti izdelkov 1. kakovostnega 
razreda je bil sicer presežen za 
1 %, vendar je preseganje v pri
merjavi z lanskim letom manj
še, ker so zahteve kupcev 
večje.

Reklamacij izdelkov smo 
prejeli za 0,1 % prodajne vred
nosti, kar je za polovico manj 
v primerjavi s preteklim le
tom. Iz tega je tudi razvidno, 
da se je kakovost in zaneslji
vost naših izdelkov povečala 
na zadovoljstvo kupcev, kar je 
hkrati tudi najboljša reklama 
naših izdelkov na domačem in 
tujem tržišču.

Doseženi pozitivi kakovost
ni učinki proizvodnje obdržijo 
svojo vrednost le v primeru, da 
ni bilo porabljenega izdelavne- 
ga materiala oz. surovin več, 
kot je s tehnološko dokumen
tacijo predvideno. Količina od
padkov materiala, ki sprem
ljajo vsak tehnološki postopek 
izdelave, je lahko v dovoljenih 
mejah, ki jih predvideva teh
nološka dokumentacija, lahko 
pa je tudi večja, če vzroki za 
slabo kakovost niso pravočas
no odstranjeni.

Samo iz obrata II. so v 1. 
polletju odpeljali nad 700 ton 
odpadkov, ki vsebujejo osnov
ne surovine. Glede na to, da 
predstavljajo osnovne suro
vine pretežni del prodajne cene 
izdelka, bo potrebno tudi v bo
doče posvetiti vso pozornost 
porabi surovin, to je od 
same zasnove izdelka pa na 
celotni poti njegovega nastan
ka. Da bi lahko tudi kontrola 
funkcija prispevala svoj delež 
pri prizadevanjih za zmanjša
nje porabe materiala, smo v 
lanskem letu pričeli sistema
tično spremljati količine vseh 
odpadkov. Pozitivni rezultati 
se vidijo tako v ustavitvi 
naraščanja količin odpadkov 
kot tudi v večji urejenosti na 
tem področju.

Marija Smeh, analitik kakovosti

DA BI MOGLI URESNIČEVATI
(Nadaljevanje s 5. strani)
Ijene prve ocene dosedanje orga
niziranosti in prve teze bodoče 
organiziranosti. Širša razprava pa 
je v avgustu in septembru lan
skega leta potekala na sestankih 
družbenopolitičnih organizacij, 
predvsem o osnutku in analizi 
dosedanje organiziranosti. Na teh 
razpravah so bile izrečene neka
tere pripombe na osnutek bodoče 
organiziranosti. Prizadevali smo 
se predvsem, da bi se te pripombe 
v celoti ali vsaj delno vključile 
v ta osnutek.

Slavko Šolar

Poudariti moram, da smo imeli 
v času priprav osnutkov in pred
loga stalen stik z-družbenopoli
tičnimi organizacijami in pred
stavniki posameznih skupnosti 
tozdov, kjer smo razčiščevali po
samezne nejasnosti, ki so se po
javljale med razpravami. Tako je 
bil pred kolektivnim dopustom 
letos izdelan končni osnutek be
sedila samoupravnih sporazu
mov, potrebnih za konstituiranje 
bodočega sozda Sava.

— Kakšne akcije pa so pred 
referendumom še predvidene?

Predvsem moram povedati, da 
zakon v združenem delu prinaša 
novost tudi na področju spreje
manja samoupravnih aktov in

organiziranosti. Postopki za spre
jemanje samoupravnih aktov so 
dosti strožji; te akte je treba 
sprejemati z referendumom. 
Tako bomo tudi v Savi sprejemali 
novo organizacijo in z njo vse te
meljne samoupravne akte. Akcija 
se So začela že v septembru. Po 
tozdih bodo ugotavljali pogoje 
o ustanavljanju tozdov. Hkrati 
pa bodo morali delavski sveti 
tozdov sprejeti sklepe o razpisu 
referendumov, in sicer s trideset
dnevnim rokom. Po pretečenem 
roku se bodo delavci na referen
dumu odločali o sprejemu predlo
ženih samoupravnih aktov. Pred 
tem pa bodo morali odločati o po
trditvi samoupravne organizira
nosti. Odločati bodo morali o 
oblikovanju tozdov, o organizira
nosti delovne organizacije in o or
ganiziranosti v sozd.

V času od razpisa do izvedbe 
referenduma bodo v delovnih 
organizacijah javne razprave na 
osnovi gradiva, ki so ga pripravile 
strokovne službe. Pripravljeni 
bodo kompletni sporazumi z 
obrazložitvijo. Obravnave naj bi 
potekale deset dni. Po obravnavi 
bodo strokovne službe pripravile 
dopolnjeno gradivo, o katerem 
bosta razpravljala politični aktiv 
in odbor za samoupravno organi
ziranje.

Na podlagi stališč te razprave 
bomo izdelali dokončne osnutke 
vseh samoupravnih aktov. Ti 
bodo služili delavskim svetom 
tozdov kot predlog za samo
upravno odločanje na referen
dumih.

Tako predvidevamo prvi refe
rendum o potrjevanju tozdov in 
organiziranosti že 10. oktobra. Po 
preteku enega meseca pa bi na 
drugem referendumu sprejeli 
samoupravne akte.

Če bo vse potekalo po predvide
nem programu, bomo v novem
bru zaključili proces sprejemanja 
samoupravnih aktov in zaključili 
našo organiziranost.

Naša nova organizi
ranost bo tako zaživela 
s 1. januarjem 1978.

L. M.



PERISKOP 7
PARKIRNI PROSTORI UREJENI 
V ZADOVOLJSTVO VSEH

Vsem Savčanom, ki ste zapo
sleni v obratu na Laborah, pred
vsem pa tistim, ki prihajate na 
delo in odhajate z dela pri glav
nem vratarju, je poznan problem 
parkiranja avtobusov, ki pripe
ljejo naše sodelavce na delo. Ve
liko hude krvi je to povzročilo 
šoferjem Alpetoura, še več pa 
našim sodelavcem, ki se pripeljejo 
na delo z lastnimi avtomobili in 
le-teh ne morejo parkirati na par
kirišču, ki sicer služi svojemu na
menu le tistih kratkih 30 minut, 
ko na njih parkirajo avtobusi ob 
koncu vsake izmene, ves ostali 
čas pa prostor sameva neizkori
ščen. Še huje je to, da morajo 
delavci, ki so namenjeni proti 
Kranju in se vozijo z rednimi 
avtobusi, prečkati Ljubljansko 
cesto in se tako dnevno izpostav
ljajo smrtni nevarnosti, saj hoče 
biti sleherni delavec ali turist čim 
preje doma. Posledica tega pa je 
predrznost, ki se lahko grdo ma
ščuje. Na ta problem so odgo
vorne službe Save opozarjale 
občinske dejavnike, odgovorne 
v delovni organizaciji in ne na
zadnje delavce, naj vztrajajo to
liko časa, da bi našli primerno 
rešitev.

Na drugi strani je krajevna 
skupnost Stražišče prisluhnila 
pritožbam krajanov Ljubljanske, 
Zežkove, Nartnikove in Škofje
loške ulice, ki so se pritoževali, da 
parkirišče Vektorja ni funkcio
nalno, saj jim parkirana vozila 
zapirajo dohode do njihovih do
mov. Zahtevali so še, da se pre
pove ogrevanje vozil s prižganim 
motorjem v zimskem času (voz
niki si tako grejejo kabine, kjer 
prenočujejo) in s tem prepreči 
kaljenje nočnega miru. Vozniki 
pa se često pritožujemo, da je 
pregled ob dostopu s Škofjeloške 
na Ljubljansko cesto slab zaradi 
parkiranih tovornjakov. Ker je 
prometna signalizacija pomanj
kljiva, se dogaja, da so vozila par
kirana tudi na mestih, kjer ne bi 
smela biti. Med kršilci je tudi 
veliko Savčanov. S tem pa se 
anarhija samo še povečuje.

Tretji, ki sodeluje v reševanju 
omenjenega problema, je Vektor 
— podjetje za posredovanje to
vora. Lokacija poslovalnice na 
Laborah je bila odobrena leta 
1960 in za nemoteno poslovanje ji 
je bilo odstopljeno zemljišče med 
Ljubljansko, Žežkovo, Nartni
kov© in Škofjeloško cesto, katero 
uporablja še danes. Problem, ki je 
s tem nastal, se je z večanjem 
storitev povečeval. Že leta 1973 so 
na problem opozorili predstavniki 
Save, prišlo je do sestanka med 
zainteresiranimi, dana je bila vlo
ga na Skupščino občine Kranj, na 
katero pa Vektor ni dobil odgo
vora.

Savčani smo bili že takrat zain
teresirani za že omenjeno parki
rišče Vektorja, na katerem naj bi 
uredili avtobusno postajališče, 
Vektor pa naj bi se preselil na 
opuščeno zemljišče med Ljub
ljansko in Škofjeloško cesto v 
smeri proti Gašteju. Takrat pro
blema niso rešili, saj niso dobili

odgovora Skupščine občine Kranj, 
problem pa je ostal.

Pobudo za ponovni sestanek 
vseh prizadetih je v drugi polovici 
lanskega leta dala krajevna skup
nost Stražišče in z obilo razume
vanja vseh so se dogovorili, da 
seznanijo s problemom in pred
logi, ki so jih predhodno uskladili, 
odgovorne na oddelku za grad
bene in komunalne zadeve Skup
ščine občine Kranj. Tako je tudi 
bilo in 11. 11. 1976 je bil sklenjen 
dogovor:

1. Za postajanje tovornjakov 
se uredi prostor med magistralno 
cesto Ljubljana —Kranj in Škof
jeloško cesto. V tej ureditvi osta- 
je tudi peš pot in prostor za lo
kalno avtobusno postajo.

2. Za postajanje avtobusov za 
potrebe tovarne Sava se uredi 
dosedanji parkirni prostor Vek
torja.

Skupščina občine Kranj je 
17. 5. 1977 tudi uradno potrdila, 
da se z delom na novem parkir
nem prostoru Vektorja lahko 
prične. 9. 6. 1977 pa je bila skle
njena še zakupna pogodba za že 
omenjeni parkirni prostor, s tem 
pa je bila prižgana zelena luč za 
rešitev problema, ki je star 17 let. 
Vektor — poslovalnica Kranj si 
je v času, ki je pretekel od datu
ma, ko je bila sklenjena zakupna 
pogodba, preko samoupravnih 
organov v svoji delovni organiza
ciji preskrbela denar in sklenila 
pogodbo z izvajalcem del, vpraša
nje pa je, kdaj bo Cestno podjetje 
izvršilo dela, ki so predvidena s

Škofjeloška cesta in ob njej takole parkirana vozila Savčanov in tovor
no vozilo Transturista na peš poti, ki je bila zgrajena za šolo obvezne 
otroke in ostale pešce. Znak to jasno zahteva (Oglejte si prometni 
znak!) in kršitelji imajo srečo, da jim miličniki gledajo skozi prste.

»Pa se za trenutek ustavimo 
pri nekaterih cestah, ki jih v pre
teklem letu ni uspelo asfaltirati.

— Na Laborah (Žežkova, Nart- 
nikova ulica) — do asfaltiranja ni 
prišlo iz dveh razlogov, in sicer 
zaradi tega, ker gradbeni stroj za 
pripravo cestišča ni mogel opra
viti zemeljskih del zaradi preoz
kih ulic, zato smo pač hiteli tam, 
kjer takšnih ovir ni bilo.

Drugi vzrok pa je v tem, da je 
krajevna skupnost sprožila akci
jo, da se parkirišče Vektorja, ki 
zapira dohod do že omenjenih 
ulic, preseli na novo lokacijo. 
Izpraznjena ploščad pa naj bi se 
zemeljsko uredila (nakloni in 
odtok vode) in asfaltirala ter tako 
pripravljena služila za avtobusno 
postajališče. Akcija je v teku in 
upamo, da bomo ta žgoč problem 
krajanov te naše krajevne skup-

S preselitvijo avtobusnega postajališča na Laborah na opuščeno 
Vektorjevo parkirišče bo na voljo nekaj deset parkirnih mest za Savča- 
ne, ki se vozijo na delo z lastnimi vozili.

pogodbo. Zagotovljeno je, da 
bodo dela zaključena do konca 
septembra z ureditvijo prometne 
signalizacije. Realno lahko priča
kujemo, da bodo tovornjaki zimo 
dočakali na novi lokaciji. Tu do 
podobnih pritožb, kot so bile v 
preteklosti, ne bo prihajalo, saj je 
parkirišče dovolj oddaljeno od 
stanovanjskih hiš. Vektor bo iz
praznil parkirišče, na katerem naj 
bi se uredila postaja za avtobuse, 
ki vozijo na delo in z dela naše 
delavce. V Informatorju, ki ga je 
izdal gradbeni odbor za asfalti
ranje cest, ulic in poti v krajevni 
skupnosti Stražišče 17. januarja 
1977, beremo:

n osti rešili v prvi polovici letoš
njega leta.«

Sava je svoj prispevek za uredi
tev tega parkirnega prostora že 
nakazala, zato pričakujemo, da 
bo ta problem v drugi polovici 
letošnjega leta dokončno rešen. 
Ob tem pa še tole opozorilo. Svet 
krajevne skupnosti Stražišče, ko
misija za varnost v prometu pri 
krajevni skupnosti Stražišče in 
Vektor (verjetno tudi Sava) bodo 
po dokončni ureditvi parkirišč in 
cestne signalizacije od pristoj
nega oddelka Uprave javne var
nosti zahtevali, da delavci milice 
strogo nadzorujejo upoštevanje 
cestno-prometnih predpisov ozi

roma obstoječe signalizacije. Le 
tako se bo namreč na tem koncu 
krajevne skupnosti Stražišče 
vzpostavil red in zagotovila var
nost slehernega udeleženca v pro
metu. Upajmo, da bo po tem peš 
pot ob Škofjeloški cesti dobila 
tisto funkcijo, kiji je namenjena 
— predvsem šoloobveznim otro
kom Orehka in Drolčevega nase
lja, ki hodijo v šolo v Stražišče, 
in vsem ostalim pešcem.

Savčani, ki se vozijo na delo 
z avtomobili, pa bodo lahko pre
selili svoje jeklene konjičke na 
parkirni prostor, ki je bil do sedaj 
rezerviran izključno za avtobuse. 
S tem bo odpadlo »divje« parki
ranje na mestih, kjer je to že se
daj prepovedano. J. Jereb

KOLIKO 
V LETU 1978?

Po informacijah o osnovnih 
usmeritvah poslovanja v letu 
1978 povzemamo, da
• bo tozd Avtopnevmatika iz

vozil za blizu 8,000.000 dolarjev 
v zahodne države in za okrog 
1,000.000 dolarjev v države v raz
voju;

• naj bi ostali tozdi od skupne 
prodaje neposredno ali posredno 
na osnovi sporazumov s finalisti 
izvozili za 4,500.000 dolarjev v za
hodne države, za 20.000 dolarjev 
v vzhodne in za 200.000 dolarjev 
v države v razvoju;

• naj bi po predvidevanjih To- 
tra leta 1978 izvozila za okoli 
2,500.000 dolarjev v vzhodne 
države;

• bo KTM — Protektor izvozil 
za blizu 1,500.000 dolarjev v za
hodne države,

• za industrijo gume Ruma ne 
predvidevajo pomembnejšega 
izvoza,

• bo Vulkan izvozil za milijon 
dolarjev na Zahod in za prav to
liko na Vzhod.

Ker bo po novi organizaciji 
prihodnje leto prodaja delovala 
kot delovna organizacija (združe
vanje prodajnih funkcij), bodo vsi 
tozdi občutno več prodajali po tej 
poti.



8 ODMEV
»Vse je res, kar tam piše!«
»Oh, kje pa! jaz nisem tako re

kel!«
»Da, v članku se vseskozi vleče 

vse tisto, kar sem povedal novi
narki.«

»Z menoj se sploh ni pogovar
jala!«

To je le nekaj izjav, ki so jih 
izrekli nekateri delavci in delavke 
iz nove upravne stavbe novinarki 
revija Jana. Članek, ki je precej 
obširen, je izšel nekako sredi 
našega kolektivnega dopusta.

In če je torej vesoljna sloven
ska javnost dobro obveščena o 
pogojih dela v upravni stavbi (kaj 
pa drugje?), je najbrže treba 
nekaj reči tudi »v domačem 
tisku.«

Zavedam se, da bom godljo še 
bolj zmešal, kot zmešana je. 
Dobro tudi vem, da ne bom našel 
pravega odgovora in da tale 
članek ne bo nikogar zadovoljil, 
vendarle bom vseeno poskusil.

V čem je bistvo?
• Pred približno dvema letoma 

in pol je bila zgrajena montažna 
upravna stavba.

VESTI
V Zrenjaninu bodo pričeli te 

dni graditi tovarno kavčuka. 
Za izgradnjo tovarne, ki bo iz
delala 20.000 ton kavčuka in 
drugih izdelkov, so sredstva 
zagotovili HIP Pančevo, no
vosadski Naftagas in skupšči
na občine Zrenjanin.

(Vjesnik, 16. 7.1977, str. 6)

• Smola se je je držala že v za
četku, saj so se stene in leseno 
ogrodje podrle — preden je bila 
stavba pokrita.

• Tedaj jo je dobro namočil 
tudi dež (10 dni).
• Potem smo se vselili. Na 

začetku je bil celo prepir, kdo bo 
v njej lahko bival.

• Prvega pol leta je smrdelo 
kot hudič. Zares smo stokali, ker 
je bilo zares neprijetno.

• Drugega pol leta je smrdelo 
malo manj. S prizadevnim ali po

gostim zračenjem se je dalo 
vzdržati.

• Po letu in pol se je spet malo 
izboljšalo; za kak procent na 
bolje. Dostikrat je bilo to odvisno 
od zračnega pritiska, od vremena.

• V letu 1976 je nekdo prvič 
odšel k zdravniku, češ da mu 
smrad (izhlapevanje fomaldehida 
iz ivemih plošč, ki sestavljajo 
stene) povzroča težave. Zdravnik 
ni potrdil bolnikove domneve, da 
je zaradi tega bolan.

• Pritožb, da jim smrad zelo 
moti, in izjav, da delavci v 
upravni stavbi obolevajo zaradi

Avstrijsko podjetje SEMPE- 
RIT AG se dogovarja z Nem
ško demokratično republiko 
o izmenjavi izdelkov do leta 
1980. Nemška demokratična 
republika naj bi avstrijskemu 
podjetju dobavljala sintetični 
kavčuk in kemikalije v zame
no za »know-how« firme Sem- 
perit ter sodelovanje na teh
ničnem in znanstvenem pod
ročju.

(EKOS — Guma i kaučuk,
28. 6.1977)

izhlapevanja formaldehida, je 
bilo še in še. Vendar pa ne vem, 
ali je še kdo zaradi tega iskal 
zdravniško pomoč.

• Ne glede na to je bilo odre
jeno, da se opravijo meritve.

• Nekega večera so zaprli okna 
in vrata dveh pisarn, odprli gretje 
kolikor se je dalo. Zjutraj so z 
aparatom zmerili koncentracijo 
formaldehida v zaprtih prostorih.

• V zraku je bilo od 0,6 do 
0,9 mg/kub. m formaldehida.

• Od 1,0 mg/kub. m pa se začne 
koncentracija, ki je zdravju že 
škodljiva.

• Rezultat meritev je torej 
pokazal, da je koncentracija 
izhlapevanja formaldehida v novi 
upravni stavbi v dovoljenih 
mejah.

• Formalno torej problema ni, 
stvarno pa seveda je. Kajti 
dejstvo je, da nekaterim v tej 
stavbi v takih pogojih ni prijetno 
delati. Gotovo, nekateri čutijo 
neprijetnosti v nosu, drugi v 
očeh, tretji morajo zaradi tega 
večkrat na stranišče ...
• Tu pri nas (tudi sam delam v 

tej nesrečni stavbi) pa so se poja
vile naravnost zastrašujoče vesti:

• rak zaradi formaldehida,
• slabšanje vida,
• vrtoglavica ...

• To navaja tudi revija Jana, ki 
je objavila obširen članek, te
melječ na pogovorih z nekaterimi 
delavkami in delavci v upravni 
stavbi ter na osebnem vtisu no
vinarke.

• Članek je izšel tedaj, ko smo 
bili na kolektivnem dopustu, zato 
smo ob vrnitvi nanj že malo 
pozabili. Pa ne čisto.

• Na kolegiju kadrovsko sploš
nega sektorja nas je direktorica 
tov. Rakovčeva obvestila o skle
pu, da bodo delavci upravne 
stavbe, ki tožijo zaradi težav, 
specialno pregledani. Izven Save 
— zaradi kakršnihkoli dvomov o 
nepristranskosti.

• Povedati je treba še to, da 
smo Marlesu kmalu po vselitvi 
poslali reklamacijo z opisom 
neprijetnosti v stavbi, ki so jo 
izdelali. Odgovor: To bo minilo.

• Domnev, zakaj še vedno 
smrdi, je več. Ker pa nihče ne 
more in zato tudi noče dati konč
nega mnenja — ostane vprašanje 
odprto.

• Če bo specialni pregled poka
zal, da imajo nekateri posledice 
na zdravju prav zaradi formalde
hida — potem bodo ukrepi 
nedvomno hitri in ustrezni.

Za mnenje o tem sem povprašal 
tov. Bruna Skumavca, dipl. in., 
namestnika glavnega direktorja 
Save.

Izjava: »Menim, da je prah, ki 
ga dvigamo v montažni upravni 
stavbi zaradi formaldehida, pre
velik in da se s tem problemom 
preveč ukvarjamo. V proizvodnji 
je veliko delovnih mest, kjer res 
smrdi, kjer so zares težki delovni 
pogoji, pa se ljudje ne obnašajo 
tako. Pri reševanju teh proble
mov bi bila zavzetost naših 
sodelavcev, širše javnosti ter 
sredstev obveščanja bolj na 
mestu in zaželena.«

Jože Štular

n..
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Humoreska
V delovni organizaciji Tejpatej 

jim je šlo vse lepo. Prodali so vse, 
kar in kolikor so naredili, težav s 
kadri niso imeli, samouprav
ljanje in informiranje je bilo na 
višini, skratka podjetje za zgled.

Od ročajev za kahle so prešli 
na izdelavo ročajev za smet
njake, od teh na ročaje za 
kovčke, torbe in torbice, mreže, 
cekarje Ko je bil trg zasičen in 
ko je bil dovoljen še intervencijski 
uvoz, so se hitro preusmerili na 
izdelavo držajev za metle, lopate, 
krampe ipd.

Najodgovornejši so stalno po
tovali po svetu, iskali ideje in 
prazna tržišča, doma pa so imeli 
vse tako dobro organizarano, da 
je delo teklo brez zastojev. Resda 
niso bili visoko akumulativni, 
pravzaprav sploh niso bili aku
mulativni. Skoraj petnajst let je 
že, odkar so imeli bilanco zad
njikrat pozitivno. Toda, kaj 
morejo zato, če so razmere v 
našem gospodarstvu pač takšne! 
Saj so se trudili, vsi, prav vsi. 
Sicer pa pri nas beseda solidar
nost ni samo fraza ali parola!

In ker so bili tako lepo pridni, 
so dobili nekaj sto milijonov din 
kredita, da si zgrade novo 
tovarno in začno delati po novi 
tehnologiji.

Ne morem vam povedati, kako 
lepo je bilo ob otvoritvi. Pa še 
nekaj časa potem. . . dokler ni 
prišel tisti presneti čas za odpla
čevanje kreditov. Solidarnost in 
razumevanje je bilo spet na svo
jem mestu. Najprej so dobili 
premostitveni kredit za odplačilo 
anuitet, nato premostitveni kre
dit za vrnitev premostitvenega 
kredita ...

Zal je prišlo pri občinskem 
vodstvu do nekaterih kadrovskih 
sprememb in tolikšnega razu
mevanja ni bilo več. Novi 
odgovorni tovariši so rekli: ali 
sami sanirajte razmere v pod
jetju — ali pa se združite s 
kakšno veliko, močno delovno 
organizacijo! Saj res, zakaj se pa 
ne bi združili! Ampak s kom, 
tovariši? Tu v naši regiji je nekaj 
sorodnih, toda to je preblizu, 
lahko bi zahtevali, da se celo 
fizično združimo. Treba je po
iskati podjetje izven naših meja, 
tako da bomo ostali še vedno 
samostojni — a vendar z ustrez
nim samoupravnim sporazumom 
ustrezno solidarnostno povezani.

In tako se je, tovariši in tova
rišice, tudi zgodilo. Delovna 
organizacija Tapata spet dobro 
posluje.

No, to je relativna stvar. Dej
stvo pa je, da delovna organiza
cija Tapata ni več v breme 
družbi, da spet dela kot prej: 
Prodajo vse, kar in kolikor 
narede, s kadri nimajo težav, 
samoupravljanje in informiranje 
je na višini... Jošt
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KOMU (NE) SMRDI?
Morda se še spominjate, kako smo prejšnje poletje v JANI pisali o ljudeh, ki preživljajo svoj delovni dan 
v podzemskih trgovinah, v vrelih zasteklenlh pisarnah, v ledenih šivalnicah, v kleteh, kjer večno gore 

neonske luči. O vseh tistih torej, ki so se s svojih borih nekaj kvadratnih metrov preselili v najmodernejše 
hale najveličastnejših zgradb, v kakršnih za ljudi menda skorajda ni prostora!

Seveda je jasno, da to ni samo ljubljanska posebnost. Podzemske trgovine, ledene šivalnice In vrele 
pisarne najdemo tudi drugje, da o vseh tistih delavnicah In tovarnah, kjer smo težke, že kar nemogoče 

delovne pogoje vzeli v zakup (čeprav ne gre, da bi bili s to samo po sebi umljivostjo tako lepo zadovoljni), 
sploh ne govorimo. Delovnih mest, kjer sta mraz In vročina samo obrobni zadevi, delovnih mest, kjer 

koncentracije škodljivih snovi kar desetkratno, petdesetkratno, stokratno presegajo zgornjo dovoljeno 
mejo, Je še vedno preveč.

Na zatožni klopi je to- kužilo, ki blago
rei - formaldehid v sluznico dihal in veznico sani in 6. julija razmno- ventivno ukrepanje.« 
upravni zgradbi kranj- oči. Kvarne posledice za ženi okrožnici eden Toda, glej si ga no.

sebni, v ta namen napi- dikacije za posebno pre-
sani in 6. julija razmno- ventivno ukrepanje.«
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Nova naprava za konfekcioniranje prekatov za ležalne blazine je na 
splošno zadovoljstvo odpravila veliko ročnega dela.

Ko sem pred leti obiskal obrat 
III na Vrhniki in napisal daljši 
sestavek o tem majhnem kolek
tivu, sem med drugim zapisal: 
»Kolektiv na Vrhniki je skromen 
v izjavah, marljiv pri delu, zado
voljen in vesel vsakega uspeha.«

Tudi danes bi lahko zapisal po
dobno, ljudje so zadovoljni, ven
dar ne zamolčijo težav, s katerimi 
se srečujejo.

Cvetka Leskovec

V obratu III na Vrhniki je 
zaposlenih 82 ljudi, od tega samo 
štirinajst moških, izdelujejo le
žalne blazine in nekaj malega 
tehničnih izdelkov. V lanskem 
letu so izdelali 72.500 kosov ležal
nih blazin, upajo in nameravajo 
pa že v naslednjem letu izdelati 
100.000 ležalnih blazin. Obljubili 
so, da nas bodo ob tej priložnosti 
povabili, saj bo to za tako majhen 
kolektiv lep dosežek.

Že v uvodu sem omenil težave 
in težave so res, ne, da niso pre
mostljive, vse na Vrhniki pa jezi, 
da so pogoste. Največkrat so ne
zadovoljni s kvaliteto polizdel
kov. Gumirani tekstil za ležalne 
blazine je velikokrat zelo slabe 
kvalitete. Samo majhen del ne-

Marija Gostiša

Anka Kos

kvalitetnih polizdelkov lahko 
vzame na svoja ramena trans
port, vendar to ni najhuje, hudo 
je, ko so bale gumiranega tekstila 
tako zlepljene, da mora poprijeti 
tudi osem in več delavk, da iztrži
jo kar največ dobrega gumirane
ga tekstila. Tu so še živi robovi, 
zmečkan tekstil itd. Težave pa 
imajo tudi s slabo kvaliteto 
prekatov. Pri konfekciji se prekat 
ne zlepi s tekstilom. Temu pa so 
vzrok pregoste oz. preveč viskoz
ne raztopine za premazovanje 
tekstila.

Lojze Perpar

Delavke so spričo takšne kvali
tete hudo nejevoljne, saj so 
norme visoke, predvsem zato, ker 
so po dopustu začele z redno pro
izvodnjo po novem tehnološkem 
postopku. Res je, da so z novim 
načinom dela zadovoljne, same 
pravijo, da bi res lahko naredile 
dosti več in da so prav zato še 
posebej jezne na slabo kvaliteto.

Visoke norme bodo vplivale 
tudi na njihov osebni dohodek, 
vedeti namreč moramo, da je na 
Vrhniki zaposlenih nekaj starej
ših žena, ki »napete« norme ne 
bodo zmogle, če se ne bo izbolj
šala tudi kvaliteta polizdelkov.

Drugače pa so zadovoljne, tudi 
z novim strojem za konfekcijo 
prekatov kot tudi z dobro prezra
čevalno napravo bencinskih hla
pov skoraj ni bilo čutiti.

Pohvalili so se tudi s kvaliteto 
svojih izdelkov, saj dosegajo 
skoraj 100%, nekaj malega je 
druge kvalitete, izmeta ali »škar- 
ta« pa je zelo majhen odstotek. 
Niso pa zadovoljni s ceno svojih 
izdelkov, ki se ni spremenila že tri 
leta, medtem pa je cena tekstila 
poskočila kar za 18 %, čeprav se 
kvaliteta le tega ni bistveno spre
menila. Upajo, pa, da bo tako 
vprašanje cen kot tudi rabatov, ki 
so za nekatere naše kupce kar 
visoki, rešeno že v letošnjem letu.

Opozorili so me tudi na pro
blem utesnjenosti; v dveh proiz
vodnih prostorih je res malo pro
stora, misliti bo treba na manjšo 
razširitev. Za to razširitev so 
zavzeti vsi zaposleni, na občinski 
skupščini in upajo, da bodo v do
glednem času stekli resni razgo
vori o možnostih za dograditev 
manjšega proizvodnega prostora. 
Tudi prostor se bo našel, samo 
začeti je treba vlagati tudi v naš 
obrat na Vrhniki.

In že smo se pogovarjali o druž
benem standardu. Glede stano
vanj in možnosti za odobritev 
kredita za indvidualno gradnjo ni 
bilo nobenih pripomb, celo po
hvalili so se, da takih problemov 
nimajo. Zataknilo pa se je pri do
pustih. Ne gre jim namreč v 
račun, da jim nekdo nekaj oblju
bi, potem pa iz tega ni nič. V od
delku za družbeni standard so jim 
obljubili prikolico, ki bi si jo 
potem samo delili, pa iz tega ni

bilo nič. Da pa bi bila mera polna 
so zavrnili tudi edina prosilca. 
Prvi je zaposlen v Savi že 17 let in 
je prvič zaprosil počitniško priko
lico. Bil je zelo ogorčen, kar ver
jeti ni mogel, da se mu je to zgo
dilo. Hotel sem se pogovarjati 
tudi z njim, pa je bil žal na dopu
stu; preživlja ga doma. Drugi pri
mer se mi zdi še bolj zamotan, 
odkloniti mater, katere otroci so 
bolni in so jim zdravniki pripo
ročili spremembo podnebja; tudi 
ta priporočila niso pomagala. 
Čudno, se vam ne zdi in potem se 
mi ni zdelo prav nič čudno, če 
nekateri, ki sem jih prosil za raz
govor, še govoriti niso hoteli z 
menoj, drugi niso dovolili, da bi 
jih Ivo (fotograf) slikal.

Kljub vsemu mi je uspelo 
zbrati nekaj mnenj in pripomb. 
Vsi sogovorniki so bili enotni, da 
je nekaj potrebno storiti glede 
visokih norm, kvalitete polizdel
kov, cen njihovih izdelkov, raba
tov, družbenega standarda, in kot 
so nekateri dejali: »Kot da za nas 
Vrhničane ni prostora.«

In ob vsem tem se človek zami
sli: naši sodelavci na Vrhniki so 
pridni, delajo, hitijo, priganja jih 
vsaka minuta, ni jim vseeno, 
kakšna je kvaliteta njihovih 
izdelkov in včasih so s temi pro
blemi osamljeni, počutijo se od
maknjeni od te velike Save, 
čeprav so tudi oni del naše ve
like Save.

V razgovoru so sodelovali:
Lojze Perpar, Anka Kos, Cvet

ka Leskovec, Marija Gostiša, 
Pavla Rančov, Mimi Troha in 
Jože Kosirnik

L. M.

Po delu se prileže počitek; sodelavke na Vrhniki med malico.
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V letošnjem letu je med šolskimi počitnicami delalo v skupnosti tozdov 
Totra 23 učencev. Ker smo želeli zaposliti čim več otrok naših delav
cev, je vsak delal približno pol meseca. Ti mladi delavci so zaslužili na 
uro 12,00 din.

ZAPISALI SMO V TOTHI
V letošnjem letu so v Totri zelo 

zadovoljni tako s prodajo kot 
tudi s kvaliteto in uresničeva
njem predvidene količine proiz
vodnje. Res, da je izpadel del 
izvoza, vendar tudi to ni problem, 
saj v nasprotnem primeru ne bi 
zadostili domačemu tržišču.

Vedeti namreč moramo, da se 
je Totra uveljavila na domačem 
tržišču in da je že dobro znana 
tudi na tujem.

V Totri uvajajo nov izdelek. 
Gre za polietilenske cevi za plino
vode. S tem izdelkom že sodeluje
jo pri 30 km dolgem plinovodu, tu 
pa je že tudi prva težava. Nimajo 
namreč celotne linije za izdelavo 
teh cevi, del teh izdelkov morajo 
uvažati. Pri teh ceveh je pred
vsem važna čistoča, važna so 
zvarjena mesta, potrebna je stro
ga kontrola. »Fazonske komade« 
pa na žalost še vedno uvažamo iz 
Avstrije. Potrebovali bi nekaj de
viznih sredstev, da bi lahko kom- 
pletirali omenjeno linijo. Gre za 
100 starih milijonov, ki pa glede 
na splošne težave našega gospo
darstva predstavljajo oviro. Ven
dar v Totri niso črnogledi in upa
jo, da bodo pravočasno priskrbeli 
tudi ta sredstva.

Tudi drenažni trak, ki so ga v 
Totri razvili za potrebe gradnje 
nove avtoceste, pomeni uspeh. 
Do danes so položili že 380 km 
tega traku; tako graditelji kot 
tudi Totrčani so zadovoljni s tem 
proizvodom. Res, da so bili 
poskusi dragi in da se dostikrat 
zgodi, da stroj za izdelavo drenaž- 
nega traku miruje, vendar je iz
delek prodrl. Na zagrebškem ve
lesejmu pa se bodo še posebno 
potrudili in tako tudi širšemu 
krogu kupcev predstavili ta za
nimiv in koristen izdelek.

V Totri so med kolektivnim do
pustom delali, predvsem razne 
vrste polietilenskih cevi, morali 
so namreč zagotoviti količino cevi 
dobaviteljem oz. kupcem, saj se 
zavedajo, da na njihovo prodajo 
vpliva tudi vreme. »V dežju in 
razmočeni zemlji se redko zgodi, 
da bi še kdo kopal in urejal 
vodovode,« pravijo v Totri.

Toliko tokrat o Totri. Obljubili 
so, da nas bodo o novostih in 
uspehih redno obveščali, saj tako 
nas v Savi kot tudi Totrčane 
zanima, kaj in kako delamo.

L. M.

V Totri so zadovoljni

AVTORJI IN TEME IZNAJDITELJSKIH PREDLOGOV, 
PRIJAVLJENIH V DRUGEM TROMESEČJU 1977
Zap. Naslov
št. Avtor Tozd predloga

1. Krsto D oder TAP
Ivan Podakar TAP

2. Krešimir Turnik TAP

3. Miro Ambrožič KET

4. Alojz Murn TTI

5. Franc Oblak TAP
Anton Šmajd TAP
Franc Mubi TAP

6. Vinko Potočnik TAP

7. Milan Dordevič OSS

8. Ciril Zavrl TAP
9. Frančišek Vrankar TTI

10. Anton Rozman TTI

11. Rihard Frelih KET

12. Ivan Kalan TAP
Ciril Zavrl TAP

13. Frančišek Vrankar TTI

14. Stane Vidmar TTI

Priprava za vpenjanje nožnih 
obročev
Polaganje profilirane zaščitne 
plošče istočasno s karkaso na 
I. stopnji konfekcije za radialne 
plašče za tovorna vozila
Prihranek materiala pri izdelavi 
stranskih kovinskih plošč kolutov 
za navijanje transpotnih trakov
Zmanjšanje delovne sile pri isti 
izkoriščenosti stroja za brušenje 
talnih oblog
Izdelava rezalnika za rezanje 
bočnic in polnil na želeno mero in 
kot rezanja
Naprava za kontrolo točne na
stavitve žarkov pri konfekciji ra
dialnih plaščev za tovorna vozila
Racionalizacija površin aneksa 
vzdrževalne delavnice — uporab
nost površin
Izboljšava izmeta vanj a plaščev 
Preprosta naprava za premosti
tev kablov in cevi na prehodnih 
poteh
Avtomatsko utrjevanje ventilov 
za avtozračnice
Ureditev izpustov notranje pare 
pri avtozračnicah
Predelava hidravličnega sistema 
na KRUPP prešah za plašče za 
tovorna vozila
Dodatno učinkovito hlajenje cevi 
in duš pri brizganju le-teh na 
fleksibilna jedra
Podvulkanizirani butilni ventili 
za velo, moped, 14 x 4 in avto 
zračnice

X

18. avgusta je bila v Delavskem domu v Kranju seja širšega političnega 
aktiva delovne organizacije.
Prisotni so obravnavali poslovno poročilo delovne organizacije Sava za 
prvo polletje 1977 ter samoupravne sporazume interesnih skupnosti za:
— varstvo pred požari,
— združevanje sredstev krajevnih skupnosti,
— združevanje sredstev za uresničitev in sofinansiranje komunalne 

dejavnosti,
— izločanje sredstev v sklade skupne porabe in namenskega združe

vanja,
— razvoj letališke mreže v Sloveniji.
Nazadnje so obravnavali samoupravne akte, ki jih bomo morali spre
jeti do konca letošnjega leta, ko bomo prešli na novo organizacijo v 
skladu z zakonom o združenem delu.



11SAVČANI IZVEN SAVE

BESKIDV 77
Minilo je samo leto dni in po

novno so se nas spomnili dobro 
poznani prijatelji s Poljske.

Moram reči, da smo bili takega 
vabila tudi veseli, saj zaradi veli
kega števila zamenjanih članov v 
naši skupini ne bi mogli sprejeti 
nobenega drugega vabila.

Tako smo se že tretjič podali 
na dobro poznano pot, ki nas je 
vodila preko Avstrije, Češkoslo
vaške do našega cilja v majhno 
turistično mestece Szczyrk na 
Poljskem.

Prav zaradi že omenjene 
zamenjave nekaterih članov nas 
je gostovanje v krajih, kjer dobro 
poznajo kvaliteto našega progra
ma, resnično skrbelo, saj nikakor 
ne bi smeli pokvariti vtisov, ki so 
si jih ustvarili gledalci na prejš
njih gostovanjih.

Da bi naši nastopi resnično 
uspeli, smo nekaj časa posvetili 
tudi vajam na odprtem odru in 
pripravili manj utrudljivo poto
vanje do Poljske, kot smo jih bili 
navajeni na prejšnjih gostova
njih.

Ob prvem srečanju z znanimi 
prijatelji in ob prvi predstavitvi 
našega programa še isti dan v 
Wisli smo opazili, da smo 
resnično pred zahtevno mnogo
številno publiko, ki nas je zelo 
lepo in toplo sprejela. Program 
smo izvedli dokaj dobro, vendar

S
FOLKLORISTI
NA
POLJSKEM

so poznavalci programa videli, 
da je bil izveden z neko tremo.

Drugi dan našega bivanja sta 
bila na sporedu dva nastopa 
v Makow Podhalanskem in v 
Ziiviecu. Obakrat odlično izve
den program brez kakršnekoli 
treme, predvsem sproščen in 
vesel, je dvignil polnoštevilno 
publiko, ki je skandirala skoraj 
skozi celoten program.

Naslednji dan je naša skupina 
počivala in si ponovno ogledala 
staro že poznano mesto Krakov

ter nakupovala razne spominke 
in spominčke.

Za tem smo nastopili v mestu 
našega bivanja, v središču pote
ka tedna Beskidske kulture, to je 
Szczyrku. Na sporedu je bil po
noven poskus snemanja za polj
sko televizijo. Snemali so po 
dolgem čakanju, ko je prenehal 
padati dež. V dvajsetih minutah 
nismo mogli predstaviti celotne
ga programa. To je bil čas, ko 
smo predstavili le dve najboljši 
plesni točki in tamburaški zbor s 
pevcem.

Zadnji dan, ko bi morali biti 
prosti, so nam organizatorji 
dodelili oder, da po uradnem za
ključku tedna Beskidske kulture 
nastopi naša skupina. To so po 
lepo izvedenem programu na
gradili z dolgim aplavzom. Pre
den pa se je ta večer iztekel, so

vse, ki smo bili na odru in v vsej 
njegovi okolici zares presenetili. 
Oba napovedovalca, oblečena v 
našo gorenjsko nošo, Stanko, 
Branko in Janko so z lepo 
poljsko pesmijo, ki opeva okoliške 
gozdove, hribe in samo mestece, 
dvignili celotno publiko na noge. 
Ta publika je zapela z njimi ter z 
močnim aplavzom pripravila iz
vajalce k ponovitvi poljskih 
pesmi. Publika je le težko zapu
ščala prireditveni prostor; večer 
je lepšal pester ognjemet.

Ob nastopih smo imeli izredno 
srečo. Verjemite, da je pred na
stopom vedno padal dež ali se je 
vlilo kakšno minuto po nastopu, 
razen televizijskega snemanja, so 
nam onemogočale padavine.

Zadnji dan smo se poslovili od 
dobrih prijateljev in župana 
mesta, ki nam je povedal, da je 
vse prireditve ogledalo preko sto 
tisoč obiskovalcev. S programom 
naše skupine so bili zelo zado

S svojim jeklenim konjičkom 
na rallyju SUTJESKA 77 zase
del odlično 1. mesto.

Milan je v Savi zaposlen že od 
leta 1972, ves čas v konfekciji 
TAP. Zanj pravijo, da je miren in 
vesten delavec; tak vtis je naredil 
tudi name. Malo pa sem le bil 
presenečen: ta človek mirne zu
nanjosti zna ukrotiti jeklenega 
konjička skoraj do popolnosti. 
Začel je čisto iz hobija, danes se 
lahko pohvali z lepimi rezultati 
na težkih in napornih rally tek
movanjih.

Letos se je že četrtič udeležil 
moto rallyja Sutjeska 77 in tako 
kot lani je tudi letos prepričljivo 
zmagal.

Ekipa motoristov iz Kranja, 
vseh je bilo šestnajst, se je iz 
Ljubljane, kjer je bil start, odpra
vila na dolgo pot, proti Tjentištu, 
kjer je bil cilj tekmovanja.

Na tej poti so morali opraviti 
nekaj spretnostnih voženj, ki so 
jim omogočale nastop v finalu. 
Prva taka vožnja je bila v Ilidži 
pri Sarajevu. Prvih deset na tej 
vožnji se je uvrstilo v finale. 
Milanu je že na tem poskusu 
uspelo dokazati, da morajo resno 
računati na njegovo dobro uvr
stitev v finalnem delu.

Na svojem MZ 125 ccm je sreč
no prispel tudi na Tjentište, kjer

voljni in nas povabili na jubilejno 
petnajsto prireditev, ki bo leta 
1978.

Veseli, da smo kljub tolikšnim 
težavam osrečili gledalce in 
organizatorje ter vse naše prija
telje, ki smo jih spoznali ob naših 
gostovanjih na Poljskem. Ustva
rili smo še trdnejše prijateljske 
vezi med dvema narodoma. Te 
vezi verjetno ne bodo tako kmalu 
oslabele.

Zadovoljni in dobre volje smo 
se vračali preko nam nepoznane 
sosednje države Madžarske. Be
žen pogled na to veliko lepo 
obdelano poljedelsko državo in 
enoinpolurni ogled njihovega 
glavnega mesta je na nas na
pravil lepe vtise o teh ljudeh.

Utrujena od osemdnevne tur
neje se je skupina tamburašev, 
plesalcev in instrumentalistov 
17. avgusta srečno vrnila domov.

Zvone Gantar

ga je že naslednji dan čakala naj
težja preizkušnja. V močni kon
kurenci, saj je nastopilo kar 100 
motoristov, je moral na dve 
spretnostni vožnji. Pri vseh spret
nostnih vožnjah odločajo čas, 
tehnika vožnje in morebitne na
pake, ki prinesejo odbitke točk. 
V prvi vožnji je prepričljivo zma
gal s kar 13 sekundami prednosti 
pred drugouvrščenim. V drugi, 
malo težji preizkušnji pa si je 
nabral dobrih 6 sekund prednosti 
in tako prepričljivo zmagal.

Kranjski motoristi so zmagali 
tudi ekipno, saj so pobrali skoraj 
vse lovorike. Zmagali so v katego
riji motorjev do 100 ccm, v kate
goriji do 175 ccm, v kategoriji 
motorjev nad 175 ccm pa je tek
movalec, ki je edini doživel ne
srečo že med potjo, zasedel 2. 
mesto.

Milan me je na koncu najinega 
razgovora naprosil, da bi se rad 
preko našega glasila zahvalil 
vsem, ki so mu omogočili sodelo
vanje na tem takmovanju, zahva
ljuje pa se tudi za finančno po
moč, ki mu je, kakor sem pravi, 
prišla zelo prav.

Zdi se mi prav, da ob koncu 
tega zapisa tudi mi Savčani česti
tamo Milanu za dosežene uspehe 
in mu želimo še veliko športnih 
uspehov. L. M.

Savčan izven Save |y|||J^ MQŽ|NA
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POŠKODBE PRI DELU V I. POLLETJU 1977
V prvem polletju 1977 se je pri 

delu (brez poškodb na poti) v naši 
organizaciji združenega dela po
škodovalo 221 delavcev ali 3,6 % 
od skupno zaposlenih, kar je za 
0,3 % več kot v prvi polovici pre
teklega leta. Primerjava poškodb

v prvem polletju preteklega leta 
nam kaže, da je število poškodb 
na 100 zaposlenih v porastu v 
skupnosti tozdov oz. tozdih TAP, 
TTI, Umetno usnje, KET, RU
MA in VULKAN, v upadanju pa 
v TOTRI in KTM Ljubljana.

Po skupnostih tozdov pa je stanje naslednje
TAP
TTI
UU
KET
TOTRA
KTM
RUMA
VULKAN
OSS

56 poškodb ali 
37 poškodb ali 
13 poškodb ali 
18 poškodb ali
6 poškodb ali 

16 poškodb ali 
22 poškodb ali 
46 poškodb ali

7 poškodb ali

5,3 poškodb na 100 zaposlenih
2.6 poškodb na 100 zaposlenih
6.8 poškodb na 100 zaposlenih
3.6 poškodb na 100 zaposlenih
1.8 poškodb na 100 zaposlenih 
5,2 poškodb na 100 zaposlenih 
6 poškodb na 100 zaposlenih 
4 poškodbe na 100 zaposlenih 
1 poškodba na 100 zaposlenih

V POS in Izobraževalnem cen
tru ni bilo poškodb pri delu.

Kot je razvidno, število poško
dovancev na 100 zaposlenih nara
šča, vendar nam istočasno poka
zatelj stopnje ali teže poškodb, to 
je poprečno število za delo ne
zmožnih dni zaradi poškodbe 
kaže, da je v upadanju oz. da so 
bile poškodbe v primerjavi z lan
skim polletjem lažje. Tako vidi
mo, da so poškodovanci v delovni 
organizaciji imeli poprečno 9,6 
dneva bolezenskega dopusta na 
poškodbo, kar je precej manj kot 
v istem obdobju preteklega leta 
(13,2 dneva). Precej odstopajo 
skupnosti tozdov oz. tozdi Umet
nega usnja, kar 15,5 izgubljenih 
dni na eno poškodbo, OSS 16,1 iz
gubljenih dni na poškodbo, zlasti 
pa odstopajo TAP — polizdelki
17,8 dni, TTI cevarna 16 dni, TTI
— velopnevmatika 15,5 dni, KET
— transport 20,6 izgubljenih dni 
na poškodbo.

V statistično obravnavanem 
obdobju sta se pripetili tudi dve 
težji poškodbi, ki smo jih prijavili 
republiški inšpekciji dela in upra

vi javne varnosti Kranj. Tako se 
je dne 23.2. poškodoval delavec 
Instalacij Ljubljana pri padcu 
z gradbenega odra v TAP; vzrok 
padca: nepravilno sestavljen
gradbeni oder. Dne 12. 4. se je pri 
delu na stroju za konfekcijo spi
ralnih cevi v cevami poškodoval 
učenec 2. letnika poklicne gumar
ske šole — vzrok: nepravilno de
lovanje stroja in premajhna izku
šenost učenca.

Število poškodb narašča, če
prav je istočasno teža ali stopnja 
poškodb v upadanju, kar pa po
meni, da bi se z večjo preventivno 
dejavnostjo neposredno nadreje
nih število poškodb zmanjšalo. 
Delavci velikokrat kršijo osnovne 
predpise s področja varstva pri 
delu, nekatere predpisane ukrepe 
pa sploh ne izvajajo.

V prihodnje je potrebno v skrbi 
za zmanjšanje števila poškodb 
okrepiti preventivo, zlasti še: 
boljše organizirati delo, dosledno 
poučevati novosprejete delavce 
o varnem načinu opravljanja 
dela, redno kontrolirati izvajanje 
predpisanih ukrepov in norma
tivov itd.

KAKO V KTM ?
Dan pred kolektivnim dopu

stom smo se oglasili tudi v KTM 
Ljubljani. V tej skupnosti tozdov 
nastopijo namreč kolektivni do
pust takrat, ko jim ljubljanska 
Toplarna odklopi dobavo energije 
(paro). V tem času imajo v Top
larni remont naprav.

Iz razgovora z namestnikom di
rektorja tov. Stanetom Podgor
nikom smo si zapisali naslednje 
zanimivosti.

Pri proizvodnji Al-sulfata pred
videvamo novost. Gre za napra
vo, ki bo avtomatsko določala 
vlago, tako da nam ne bo več po
trebno Al-sulfata in tehta
ti, nakar bi ga morali zopet vla
žiti. Ta tehnološki nesmisel bo 
odpravila omenjena naprava, ki 
bo natančno določila odstotek 
vlage v Al-sulfatu. Na vprašanje, 
kako je z izvozom Al-sulfata, 
smo dobili naslednji odgovor.

»Al-sulfat izvažamo v štiri 
evropske države, in sicer: Italijo, 
Švico, ZRN in Avstrijo. Odprlo 
pa se nam bo tudi tržišče v La
tinski Ameriki. Ekvador je drža
va, v katero že izvažamo manjše 
količine Al-sulfata.«

SERVIS
Servisna dejavnost v KTM je 

upravičena investicija, ne pred
stavlja pridobitniške dejavnosti, 
vendar je okrepila in razširila 
dotok karkas, s tem pa pokrila 
področje Ljubljane. Danes smo 
samo v servisu, ki je razširjen, 
povečali dotok karkas od 50 do 
70%.

Sicer pa so v letošnjem letu v 
KTM dosti bolj zadovoljni z 
rezultati in pogoji dela. Predvsem 
se je izboljšal položaj tozda Pro- 
tektor. V letošnjem letu so zado
voljni tudi s prodajo vseh izdel
kov.

Danes, ko zapisujem te vrstice, 
je večina delavcev na kolektiv
nem dopustu, pri delu so ostali 
samo dežurni in tisti, ki v letoš
njem letu še nimajo pravice do 
dopusta.

Vsem, čeprav jim vreme malo 
nagaja, želim, da bi ga kar 
najbolje preživeli in se zdravi ter 
spočiti vrnili na delo.

L. M.

Naj zaključim:
Vsi zaposleni, zlasti pa še vod

stveni in vodilni delavci smo dolž
ni stalno skrbeti za varno delo in 
boljše delovne pogoje, toda ne 
samo zaradi zakonodaje, temveč 
in samo v skrbi za bolj humano 
delo. Pomembna pa je tudi eko
nomika, saj nam 2122 izgubljenih 
delovnih dni zaradi poškodb pri 
delu povzroči tudi izpad dohodka 
in s tem tudi manjši osebni doho
dek.

Tone Kapus, varn. inž.

ŠAH ISTI SAVE 
OSVOJILI 9. MESTO 
NA EKIPNEM 
SINDIKALNEM 
PRVENSTVU 
SLOVENIJE

V dneh 28. in 29. maja je bilo v 
organizaciji Zveze sindikatov Slo
venije in Šahovske zveze Maribor 
ekipno šahovsko sindikalno 
prvenstvo Slovenije za leto 1977. 
Tekmovanje je potekalo na Po
horju v Železničarskem domu in 
hotelu na Arehu. Organizacija 
tekmovanja je bila zelo dobra.

Tekmovanja s predhodnimi 
kvalifikacijami se je udeležilo 
preko 300 ekip iz vse Slovenije. 
Zmagovalne ekipe posameznih 
občin pa so se uvrstile v zaključ
no tekmovanje. Med 39 udele
ženci zaključnega tekmovanja je 
bila tudi sindikalna šahovska 
ekipa tovarne Sava, sindikalni 
prvak občine Kranj.

Ekipe so bile v predtekmovanju 
razvrščene v skupine po 8 ude
ležencev. Iz vsake skupine sta se 
prvo in drugo uvrščena uvrstila v 
I. finalno skupino od 1. do 10. me
sta, tretje in četrto uvrščeni v II. 
finalno skupino od 11. do 20. me
sta itd. Po nekoliko slabšem 
začetku v predtekmovanju je 
naša ekipa nato zaigrala zares 
odlično in premagala nekaj nepo
srednih tekmecev, kot so Tomos 
Koper, ZP Iskra Ljubljana ter se 
z osvojenim 2. mestom uvrstila 
med najboljših deset v SRS. V 
finalnem tekmovanju je zaneslji
vo zmagala ekipa RTV Ljublja
na, druge ekipe pa so se z majh
nimi razlikami v točkah razvrsti
le po mestih navzdol. Ekipa Save 
kot najbolje uvrščena gorenjska 
ekipa je zasedla 9. mesto. To je do 
sedaj eden naših največjih uspe
hov. Že večkrat smo sodelovali v 
zaključnem delu sindikalnega ša
hovskega prvenstva Slovenije, 
vendar boljšega od 15. mesta v 
letu 1976 še nismo osvojili.

Za ekipo Save so nastopili: 
Siniša Miloševič SIS, Vlasto Ber
toncelj SIS, Vid Gazvoda TTI — 
TPP, Janez Marko, vzdrževanje 
TAP. Kljub dobremu rezultatu 
celotne ekipe naj posebno pohva
lim izredno borbenega igralca 
Janeza Marka.

Na tem mestu se tudi zahvalju
jemo sindikalni organizaciji in 
športnemu društvu Gumar, da so 
nam omogočili udeležbo.

Vid Gazvoda

Pisma, zahvale
Javljam se vam iz kasarne. 

Pozdravljam delavce v Savi, še 
posebno v obratu V — v orodjar
ni. Prvi dnevi mi tečejo in imam 
se dobro. Pozdravlja vas

Velimir Majkič 
V. P. 8840/9 VE-2 
78002 Banja Luka

Vojaški rok služim v Negotinu 
v Srbiji in pošiljam tople pozdra
ve sodelavcem, delovodjem in 
vodjem. Ker sem bil delavec Save 
in se po odsluženju vojaškega 
roka želim vrniti v tovarno, bi rad 
redno prejemal časopis Sava z že
ljo, da zvem, kako napreduje 
delo. Opravljam dežurno službo, 
zato prav na hitro vsem skupaj 
prisrčne pozdrave od vašega so
delavca — vojaka

Milenka Krupljanina 
V. P. 6002/11-4 
19300 Negotin

Sodelavcem v Stiskanih izdel
kih in iz Klinastih jermenov se 
prisrčno zahvaljujem za drago
ceno poročno darilo, ki mi bo 
ostalo kot drag spomin. Sodelav
cem pa želim še veliko uspehov 
pri delu in v življenju.

Vida Curanovič

Ob smrti najinega očeta Valen
tina Govekarja se iskreno zahva
ljujeva tozdu Vzdrževanje za po
darjeni venec in spremstvo na 
njegovi zadnji poti.

Sinova Tinko 
in Milan Govekar

Nagrade prejmejo
Nagradna križanka, ki je bila 
objavljena v 13. št. Save je tokrat 
prinesla skromne nagrade nasled
njim članom kolektiva
1. Regina Jagrič 100 din
2. Tilka Magdič 80 din
3. Anka Zavašnik 60 din
4. Nadja Markun 40 din
5. Mimi Rozman 20 din

Vsem nagrajencem iskreno če
stitamo!

U redništvo

sova' Uraiv
Sava, glasilo delavcev delovne 
organizacije industrije gumi
jevih, usnjenih in kemičnih 
izdelkov Sava Kranj. Glasilo 
izdaja odbor za informiranje, 
izhaja štirinajstdnevno, glav
ni in odgovorni urednik slo
venske izdaje Jože Štular, 
tehnični urednik Lado Mraz, 
fotografije Ivan Draškič in 
Janez Jereb. Naslov uredni
štva: Kranj, Škofjeloška 6,
telefon 25-461, interno 482 ali 
282. Tisk GP Gorenjski tisk 
Kranj.

Glasilo je oproščeno temelj
nega davka na podlagi mne
nja republiškega sekretariata 
za prosveto in kulturo SRS 
(št. 421-1/72 z dne 27. marca 
1973.


